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De behandeling van de vragen vangt aan om 14.34 uur. De vergadering wordt voorgezeten door de heer 
Stefaan Van Hecke. 
Le développement des questions commence à 14 h 34. La réunion est présidée par M. Stefaan Van Hecke. 
 
De teksten die in cursief zijn opgenomen in het Integraal Verslag werden niet uitgesproken en steunen uit-
sluitend op de tekst die de spreker heeft ingediend. 
Les textes figurant en italique dans le Compte rendu intégral n’ont pas été prononcés et sont la reproduction 
exacte des textes déposés par les auteurs. 
 

01 Vraag van Pieter De Spiegeleer aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De in-

vloed van China op het goederenvervoer per spoor" (55033584C) 

01 Question de Pieter De Spiegeleer à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur 

"L'influence de la Chine sur le transport de fret ferroviaire" (55033584C) 
 

01.01  Pieter De Spiegeleer (VB): Dat de invloed van de Volksrepu-

bliek China zich binnen vele domeinen, en dit wereldwijd, uitstrekt is 
niet nieuw. Toch zijn er dagdagelijkse evoluties die ons dwingen luidop 
vragen te stellen hoe wij onze bevolking wapenen tegen die stijgende 
invloed van China in onze huiskamers.  
 
Een van die domeinen waarbinnen China zeer actief is als het over 
inmenging, beïnvloeding en zelfs infiltratie gaat, is het domein van het 
internationale vrachtverkeer. Het hoeft dus geen betoog dat ook het 
vrachtverkeer dat België aandoet per spoor, evenals het spoornetwerk 
zelf onder rechtstreekse en/of onrechtstreekse invloed van China 
staat. Concreet gaat het hier om de 'Nieuwe Zijderoute', het parade-
paardje van de Chinese president Xi Jinping waarbij hogesnelheidslij-
nen, bruggen etc. gebouwd worden, om zo voet aan de grond te krijgen 
in Europa.  
1. Hoe bekijkt u, als vakminister, deze evolutie waarbij China via oude 
en hernieuwde handelsroutes haar invloed versterkt, ook via het 
spoor? 
2. Welk standpunt neemt België binnen de EU in, als het gaat over de 
benadering (zowel financieel, logistiek als politiek) van de zogenaamde 
Nieuwe Zijderoute per spoor? 

 

01.01  Pieter De Spiegeleer (VB): 

Que pense le ministre des nou-
velles routes de la soie, le projet 
d'infrastructures grâce auquel la 
Chine consolide son influence, 
dans le domaine ferroviaire égale-
ment? Quelle position notre pays 
adopte-t-il à ce sujet au sein de 
l'UE?  
 

01.02 Minister Pierre-Yves Dermagne: Mijnheer De Spiegeleer, de 

nieuwe zijderoute over het spoor maakt deel uit van het bredere Chi-
nese Belt and Road Initiative dat via gerichte investeringen China via 
land, spoor, weg en zee met Europa wil verbinden. De geopolitieke en 
de economische agenda van China lopen in het Belt and Road Initiative 
door elkaar. Toekomstige Chinese investeringen, ook deze in het 
spoorvervoer, kunnen met het Belgische screeningsmechanisme voor 

01.02  Pierre-Yves Dermagne, 

ministre: La composante ferroviaire 
de la nouvelle route de la soie fait 
partie de la Belt and Road Initiative 
de la Chine, destinée à relier cette 
dernière à l'Europe par la voie ter-
restre et maritime. La Chine pour-
suit ainsi un agenda géopolitique 
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buitenlandse directe investeringen worden afgewogen tegen onze be-
kommernissen.  
 
Op dit moment lijkt er niet direct een negatieve impact op onze consu-
menten en ondernemingen te zijn, althans niet op korte termijn. Het 
spoorvervoer via de nieuwe zijderoute is minder snel gegroeid dan ver-
wacht. Aangezien de route grotendeels door Wit-Rusland en Rusland 
loopt, hebben de EU-sancties gevolgen voor het goederenvervoer per 
spoor. Steeds meer bedrijven ontwijken het Russische deel van de 
nieuwe zijderoute. Het voortbestaan van de nieuwe zijderoute is van-
wege de oorlog in Oekraïne bijzonder onzeker geworden. De bulkgoe-
deren worden nog voor het overgrote deel per schip vervoerd, dus een 
echte impact op onze havens is er niet. 
 
De nieuwe zijderoute is uiteraard wel een factor in de economische 
expansiepolitiek van China die moet gezien worden in het ruimere ka-
der van de strategische afhankelijkheid van China. Het Global Gate-
way Plan van de Europese Unie moet het Europese antwoord worden 
op het Chinese Belt and Road Initiative. Het is een Europese strategie 
om slimme, schone en veilige verbindingen in de digitale, energie- en 
vervoerssector te stimuleren en de gezondheids-, onderwijs- en onder-
zoekssystemen in de hele wereld te versterken. Voor meer informatie 
en het Belgische standpunt hieromtrent kunt u zich richten tot mijn col-
lega, de minister van Buitenlandse Zaken. 
 

autant qu'économique. Les futurs 
investissements chinois seront 
soumis au mécanisme de filtrage 
des investissements étrangers di-
rects mis en place par la Belgique. 
Aucune incidence négative n'est 
prévue à court terme. Le transport 
ferroviaire sur la nouvelle route de 
la soie a connu une croissance 
plus lente que prévu, une évolution 
en partie attribuable aux sanctions 
infligées à la Russie par l'Europe. 
 
La nouvelle route de la soie est ce-
pendant un facteur de la politique 
d'expansion économique de la 
Chine qui doit être analysé dans le 
cadre plus large de la dépendance 
stratégique de la Chine. La straté-
gie Global Gateway de l'Union eu-
ropéenne doit constituer la réponse 
de l'Europe à la Belt and Road Ini-
tiative chinoise.  
 

01.03  Pieter De Spiegeleer (VB): Mijnheer de minister, bedankt voor 

uw uitgebreid antwoord. Het zal u niet verwonderen dat de gestelde 
vraag in eerste instantie in een min of meer aangepaste vorm in de 
commissie voor Mobiliteit werd gesteld. Ik stelde die vraag ook al aan 
de minister van Buitenlandse Zaken en aan de heer Van Quickenborne 
in zijn hoedanigheid van minister bevoegd voor het beleidsdomein 
Noordzee. Dit toont niet alleen de complexiteit van het dossier of van 
het probleem aan, maar vooral ook de ernst van de situatie. Zo benoe-
men wij het dus wel graag.  
 
U haalt terecht aan dat de groei van de volumes per spoor vanuit China 
niet toeneemt of niet toeneemt zoals verwacht, enerzijds door corona, 
maar anderzijds ook door de geopolitieke instabiliteit, met onder an-
dere Rusland en Oekraïne. Dat stellen wij allemaal vast, maar dat doet 
niet ter zake voor de wil en de ambitie van dit land om de groeiende 
invloed van China in Europa en België met argusogen te blijven opvol-
gen. Het Vlaams Belang volgt dit wel met argusogen op. Wij stellen 
echter vast dat deze regering dat toch iets te weinig doet. Het blijft ac-
tueel. Niet alleen voor de luchthaven van Bierset, maar ook voor die 
van Luik zou hier een aantal alarmbellen moeten afgaan. Dit wordt ze-
ker en vast vervolgd. 
 

01.03  Pieter De Spiegeleer (VB): 

Le gouvernement pourrait accorder 
une plus grande attention à la 
croissance et à l'influence effré-
nées de la Chine en Europe et en 
Belgique. Le Vlaams Belang suit 
cette évolution avec défiance. La 
situation de l'aéroport de Liège de-
vrait également nous alerter.  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 
De voorzitter: De heer Loones komt wat later. Vraag nr. 55033893C van de heer Warmoes wordt omgezet 
in een schriftelijke vraag. De heer Freilich is niet aanwezig. 
 

02 Samengevoegde vragen van 

- Michael Freilich aan Petra De Sutter (VEM Ambtenarenzaken en Overheidsbedrijven, Telecommuni-
catie en Post) over "De concessie voor kranten en tijdschriften 2024-2027" (55034175C) 
- Michael Freilich aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De concessie voor kranten 
en tijdschriften 2024-2027" (55034176C) 
- Maria Vindevoghel aan Petra De Sutter (VEM Ambtenarenzaken en Overheidsbedrijven, Telecommu-
nicatie en Post) over "Het krantencontract en de audit ervan bij bpost" (55034204C) 
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- Maria Vindevoghel aan Petra De Sutter (VEM Ambtenarenzaken en Overheidsbedrijven, Telecommu-
nicatie en Post) over "Het nieuwe krantencontract" (55035098C) 

02 Questions jointes de 

- Michael Freilich à Petra De Sutter (VPM Fonction publique et Entreprises publiques, Télécoms et 
Poste) sur "La concession pour la distribution de journaux et de périodiques 2024-2027" (55034175C) 
- Michael Freilich à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "La concession pour la dis-
tribution de journaux et de périodiques 2024-2027" (55034176C) 
- Maria Vindevoghel à Petra De Sutter (VPM Fonction publique et Entreprises publiques, Télécoms et 
Poste) sur "Le contrat de distribution des journaux et l'audit prévu chez bpost à ce sujet" (55034204C) 
- Maria Vindevoghel à Petra De Sutter (VPM Fonction publique et Entreprises publiques, Télécoms et 
Poste) sur "Le nouveau contrat de distribution des journaux" (55035098C) 
 

02.01  Maria Vindevoghel (PVDA-PTB): Mijnheer de voorzitter, voor 

mijn vraag over de audit bij bpost verwijs ik naar de schriftelijke voor-
bereiding. 
 
Het kernkabinet besliste een audit te laten uitvoeren betreffende de 
krantenconcessie. Vivaldi besliste reeds bij de vorige begrotingsbe-
sprekingen die toekomstige concessie met 50 miljoen euro te vermin-
deren. 
 
Onze vragen: 
* Wie zal de audit uitvoeren?   Welke deadline werd er afgesproken? 
 
* Wat is het doel van de audit?   Moet die onderzoeken of er fraude is 
gepleegd bij de vorige krantencontracten zoals prijsafspraken tussen 
de top van bpost en grote mediabedrijven?   Of is het doel te onder-
zoeken welk bedrag verantwoord is voor zo'n krantenconcessie? 
 
* Zullen er leden van de raad van bestuur van bpost worden gehoord? 
Zal de vorige bpost ceo worden gehoord? 
 
* Zal de audit ook de gevolgen, op oa de tewerkstelling, voor de kleine 
uitgeverijen en vzw's die drukwerk verspreiden in België in kaart bren-
gen indien de krantenconcessie fors zou dalen of helemaal zou worden 
geschrapt? 
 
* Zal de audit ook onderzoeken welke gevolgen een schrapping van de 
krantenconcessie zou hebben op de prijs voor aan huis geleverd druk-
werk voor de consument? 
 
* Zal de audit ook de gevolgen voor bpost en diens tewerkstelling in 
kaart brengen indien de krantenconcessie fors zou dalen of helemaal 
zou worden geschrapt? 
 

02.01  Maria Vindevoghel (PVDA-

PTB): Le cabinet restreint a décidé 
d’auditer la concession pour la dis-
tribution de journaux. Par ailleurs, 
la future concession sera réduite 
de 50 millions d'euros. Qui procé-
dera à cet audit? Examinera-t-on si 
une fraude a été commise dans le 
cadre des précédents contrats de 
distribution de journaux? Ou s'agit-
il de déterminer quel montant est 
justifié pour une telle concession? 
Les membres du conseil d'adminis-
tration et l'ancien CEO seront-ils 
entendus? Les conséquences de 
la réduction future du montant de la 
concession seront-elles analy-
sées? 
 
 

Mijn tweede vraag gaat over het nieuwe krantencontract. Bpost is hou-
der van de huidige krantenconcessie, die afloopt op 31 december van 
dit jaar. De Belgische Staat moet dus een nieuwe Europese aanbeste-
ding uitschrijven voor de krantenverdeling tussen 2024 en 2028. De 
regering biedt hiervoor 125 miljoen euro per jaar via een dienst van 
algemeen economisch belang (DAEB). 
 
De concessie zal dus worden gegund voor een periode van vijf jaar, na 
een open, transparante en niet-discriminerende mededingingsproce-
dure, waaraan geïnteresseerde bedrijven kunnen deelnemen. In de 
nieuwe aanbesteding die gelanceerd werd, werden de kwaliteitseisen 
wat versoepeld. Zo moeten niet langer alle kranten op weekdagen te-
gen 7.30 uur geleverd worden. Bij maximaal 20 %van de bevolking mo-
gen ze tot een uur later in de brievenbus vallen. In het weekend moeten 
de kranten nog steeds uiterlijk tegen 10 uur geleverd zijn. 

La concession actuelle de bpost 
pour la distribution de journaux ex-
pire le 31 décembre 2023. L'entre-
prise a-t-elle déjà déposé une nou-
velle offre? Les entreprises pos-
tales étrangères peuvent-elles par-
ticiper au marché public? Pourquoi 
les exigences de qualité ont-elles 
été assouplies? Le cahier des 
charges contient-il des exigences 
sociales, telles qu'un salaire mini-
mum et une protection sociale?  
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Het contract biedt geen exclusiviteit op de verdeling. Uitgevers kunnen 
dus met andere spelers in zee gaan, als ze dat willen. Toch is het een 
belangrijk contract: in 2021 werden in ons land zo bijna 194 miljoen 
kranten verdeeld en ruim 213 miljoen tijdschriften.  
 
Heeft bpost reeds een offerte ingediend? 
 
Kunnen andere grote postbedrijven zoals La Poste uit Frankrijk of 
PostNL uit Nederland meedingen naar dat kranten- en tijdschriftencon-
tract? 
 
Waarom zijn de kwaliteitseisen versoepeld? Is dat op vraag van de 
consument, bpost, de uitgeverijen of van waar komt de vraag? 
 
Werden er sociale eisen, zoals een minimumloon en sociale bescher-
ming, opgenomen in de aanbesteding? Zo ja, welke? 
 

02.02 Minister Pierre-Yves Dermagne: Voor de audit zal een beroep 

worden gedaan op een gespecialiseerd bedrijfsrevisorenkantoor, dat 
via een overheidsopdracht zal worden geselecteerd. Het rapport zal op 
relatief korte termijn moeten worden geleverd, maar het is in eerste 
instantie afhankelijk van de concrete aanstelling van een bedrijfsrevi-
sor. 
 
Er zal bij de eventuele onderhandelingen in het kader van de toewijzing 
van de nieuwe concessie met de resultaten van de audit rekening kun-
nen worden gehouden. Een clausule die die mogelijkheid aankondigt, 
zal in het bestek voor de nieuwe concessie worden opgenomen. 
 
De ministerraad heeft zich akkoord verklaard met het opstarten van 
een eenfasige procedure voor een dienstenconcessie voor de bezor-
ging van erkende kranten (perceel 1) en tijdschriften (perceel 2), die in 
werking zal treden op 1 januari 2024 voor een duur van 5 jaar. 
 
De publicatie gebeurt zo snel mogelijk, terwijl de indiening en evaluatie 
gepland zijn voor midden 2023 en de uiteindelijke toekenning voor het 
najaar. 
 

02.02  Pierre-Yves Dermagne, 

ministre: Un bureau spécialisé de 
réviseurs d'entreprise sera désigné 
par marché public. Le rapport de-
vra être remis dans un délai relati-
vement court. 
 
Il sera possible de tenir compte de 
l'audit lors des négociations éven-
tuelles sur l'attribution de la nou-
velle concession. 
 
Le Conseil des ministres acquiesce 
au lancement d'une procédure en 
une phase en vue de l'attribution 
d'une concession de services pour 
la distribution de journaux et de pé-
riodiques reconnus, qui prendra ef-
fet le 1er janvier 2024 pour une du-
rée de cinq ans. La soumission et 
l'évaluation auront lieu à la mi-2023 
et l'attribution finale, à l'automne.  
 

02.03  Maria Vindevoghel (PVDA-PTB): Mijnheer de minister, ik heb 

op veel vragen geen antwoord gekregen, zeker op mijn vragen over de 
audit. Als ik het goed begrijp, is men nog niet met de audit bezig? 
 
Met de PVDA vinden wij het heel belangrijk dat bpost als overheidsbe-
drijf blijft instaan voor de krantenverdeling. Anderen geven de voorkeur 
aan privébedrijven voor die taak. In Brussel, waar ik woon, kunnen we 
getuigen van de gevolgen ervan. De krantenbedeling is in handen van 
privébedrijf PPP en wij moeten regelmatig bellen of mailen naar de 
krant, omdat we onze krant niet hebben ontvangen. Ik vermoed dat er 
ook heel veel schijnzelfstandigheid is. Dat is zeker voer voor een on-
derzoek. Bovendien zijn de arbeidsomstandigheden er heel slecht. 
 
Wij zijn dus voorstander van krantenbezorging door de overheid. Zeker 
voor wie op het platteland woont, is dat heel belangrijk, want privébe-
drijven zullen dat daar niet doen. Wij dringen erop aan dat bpost de 
concessie toegewezen krijgt en dat ze niet bij de privésector terecht-
komt. Er is nu ook al minder geld voor, 50 miljoen euro minder dan 
vroeger. 

02.03  Maria Vindevoghel (PVDA-

PTB): Il est surprenant que l'audit 
n'ait pas encore débuté. Le PTB 
estime important que bpost conti-
nue à assurer la distribution des 
journaux. L'entreprise privée PPP 
emploie probablement de nom-
breux faux indépendants et offre 
des conditions de travail déplo-
rables. Qui plus est, les entreprises 
privées rechignent à distribuer des 
journaux dans les zones rurales.  
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Dat bpost de concessie voor de krantenbedeling krijgt, is niet alleen 
belangrijk voor grote spelers, maar ook voor de vele vzw’tjes zoals 
sportverenigingen die een krantje uitgeven. Daarom vragen wij dat de 
lat toch iets lager gelegd wordt en dat we hier het goede nieuws mogen 
horen dat bpost opnieuw de concessie voor de komende jaren toege-
wezen krijgt. 
 
Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

03 Samengevoegde vragen van 

- Reccino Van Lommel aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "Alibaba" 
(55034338C) 
- Reccino Van Lommel aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "Alibaba" 
(55034339C) 

03 Questions jointes de 

- Reccino Van Lommel à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Alibaba" (55034338C) 
- Reccino Van Lommel à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "Alibaba" 
(55034339C) 
 

03.01  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de minister, mijn vraag 

gaat ondertussen al een tijdje mee en handelt over het bijzondere rap-
port dat professor Jonathan Holslag heeft geschreven over de Chinese 
e-commercereus Alibaba die actief is op de luchthaven van Luik. In het 
verleden hebt u zich laten vertellen dat de hub in Luik onder meer zou 
zorgen voor werkgelegenheid, maar professor Holslag stelt dat België 
zich heeft laten paaien met valse beloftes. 
 
Ik weet niet of u het weet, maar in de beleidsteksten van de Chinese 
overheid staat heel duidelijk dat bedrijven zoals Alibaba de bedoeling 
hebben om onze bedrijven te omzeilen. De regering beweerde dat wij 
hiermee onze export naar China zouden vergroten, maar in het rapport 
zien wij heel duidelijk dat het voor 90 % over import gaat en misschien 
over 10 % export. Er gaat dus amper iets van onze markt richting 
China. 
 
Er wordt bovendien heel veel gebruikgemaakt van de Chinese e-com-
mercewebsites, waardoor de verdeelcentra in ons land, in dit geval in 
Luik, worden overspoeld met pakjes en onze douanediensten deze niet 
meer kunnen controleren, zelfs niet als er extra personeel wordt inge-
zet, ook omdat de pakjes vaak foutief gelabeld worden. 
 
U zult zeker kennisgenomen hebben van het rapport. Wat is uw reactie 
hierop? 
 
Welke afspraken werden er precies gemaakt met Alibaba en kan die 
deal nog worden teruggedraaid? Wij zien immers dat hij niet het ge-
wenste resultaat oplevert. 
 
Hoe staat u tegenover de uitbreidingsplannen van Alibaba om de ca-
paciteit te verdrievoudigen? Hoe ziet u dat? 
 
In Luik zitten wij met enorme douanekosten, waar de belastingbetaler 
voor moet opdraaien. Hoe kijkt u daarnaar? 
 
Onze bedrijven lopen heel wat inkomsten mis door allerlei vervalsingen 
die op onze markt terechtkomen. Zult u een nieuwe kosten-batenana-
lyse maken over de samenwerking met Alibaba? 
 

03.01 Reccino Van Lommel (VB): 

Il ressort du rapport du Pr Holslag 
sur le géant du commerce électro-
nique Alibaba, qui opère à l'aéro-
port de Liège, que les activités de 
celui-ci consistent pour 90 % en 
des importations. Les services des 
douanes ne peuvent contrôler 
l'énorme afflux de colis, notam-
ment parce que ceux-ci sont sou-
vent mal étiquetés. 
 
L'accord conclu avec Alibaba peut-
il être encore résilié? Que pense le 
ministre du triplement de la capa-
cité prévu par Alibaba? Que pense 
le ministre des frais de douane éle-
vés, qui sont répercutés sur les 
contribuables? 
 
Les nombreuses contrefaçons qui 
arrivent sur notre marché repré-
sentent un manque à gagner con-
sidérable pour nos entreprises. 
Une nouvelle analyse des coûts et 
des bénéfices est-elle prévue? 
 
Comment pouvons-nous protéger 
les consommateurs contre des pro-
duits chinois qui ne respectent pas 
les normes de sécurité euro-
péennes?  
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Ik heb nog een andere vraag die ik had gericht tot staatssecretaris Ber-
trand. Die vraag gaat over de kwaliteit van de goederen die op onze 
markt terechtkomen. 
 
We zien immers dat veel Chinese producten niet voldoen aan de Eu-
ropese veiligheidsvoorschriften. Ik denk daarbij onder meer aan PFAS 
dat gebruikt wordt in China bij de productie van bijvoorbeeld speel-
goed. Ik vraag mij dan ook af hoe onze consumenten hiertegen kunnen 
worden beschermd als deze pakketten, zoals gebleken is, onvol-
doende gecontroleerd kunnen worden. 
 

03.02 Minister Pierre-Yves Dermagne: Wat uw vragen over douane-

controles betreft, verwijs ik u naar mijn collega, de minister van Finan-
ciën, die daarvoor bevoegd is. 
 
Wat de kwestie van de strategische onafhankelijkheid en de nationale 
veiligheid in verband met investeringen betreft, heeft de regering aan-
zienlijke vooruitgang geboekt door een mechanisme voor de doorlich-
ting van buitenlandse investeringen op te zetten dat op 1 juli in werking 
zal treden. 
 
Voor het overige heeft uw vraag hoofdzakelijk betrekking op een regi-
onale bevoegdheid. Ik verwijs u dus door naar de collega van de regio. 
 

03.02  Pierre-Yves Dermagne, 

ministre: Le ministre des Finances 
est compétent pour les contrôles 
douaniers. En ce qui concerne 
l'indépendance stratégique et la 
sécurité nationale, le gouverne-
ment a mis en place un mécanisme 
de filtrage des investissements di-
rects étrangers, qui entrera en vi-
gueur le 1er juillet. Pour les autres 
aspects, je vous renvoie à la secré-
taire d’État régionale compétente.  
 

03.03  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de minister, u gaat kort 

door de bocht in uw antwoord. Ik begrijp dat een aantal zaken regionale 
bevoegdheden zijn en we moeten ons daarover hier inderdaad niet uit-
spreken. 
 
U zegt dat de douaneformaliteiten voor de minister van Financiën zijn 
en dat we voor het overige hier nog niet zo lang geleden een scree-
ningsmechanisme hebben goedgekeurd dat op 1 juli ingaat. Ondertus-
sen zitten we wel met de problemen in Luik. We zien dat de capaciteit 
verdrievoudigd zal worden en dat de diensten het niet kunnen bijhou-
den. 
 
U doet ook geen uitspraken over het rapport van professor Holslag. 
Dat is echter een bijzonder belangrijk rapport dat alle alarmbellen zou 
moeten laten afgaan. 
 
Ik begrijp dat het voor heel wat consumenten verleidelijk is om goed-
koop materiaal in te kopen op Chinese e-commercewebsites. Dat is 
allemaal goed en wel, maar dat komt onze economie vanzelfsprekend 
niet ten goede. 
 
U kunt zeggen dat het in een aantal gevallen om regionale bevoegd-
heden gaat, maar consumentenbescherming is wel een federale be-
voegdheid. Uw collega Betrand beheert dat domein, maar de vraag is 
doorgeschoven naar u. U doet ook geen uitspraken over de kwaliteit 
van dat materiaal en het feit dat er onder meer PFAS en dergelijke in 
het speelgoed zit. Dat is dus wel uw bevoegdheid en geen regionale 
bevoegdheid. 
 
Ik vind dat het hele gedoe over Alibaba en andere e-commercewebsi-
tes van de andere kant van de wereld geen meerwaarde biedt voor 
onze economie. Zij overspoelen onze markt met rommel. Zij bieden 
helemaal geen werkgelegenheid, in tegenstelling tot wat zij u voorge-
spiegeld hebben, zij zorgen niet voor economische groei en zij kosten 
ons uiteindelijk alleen maar geld. Dat blijkt ook uit de stijgende doua-
nekosten. 

03.03 Reccino Van Lommel (VB): 

Le ministre ne souffle mot à propos 
du rapport alarmant du professeur 
Holslag. L'achat massif de produits 
bon marché sur des sites web chi-
nois ne profite pas à notre écono-
mie. D'ailleurs, la protection des 
consommateurs est incontestable-
ment une compétence fédérale. 
Les sites web de commerce élec-
tronique de l'autre côté du monde 
inondent notre marché de came-
lote, n’engendrent pas d'emplois 
supplémentaires ni de croissance 
économique et, en fin de compte, 
ne font que nous coûter de l'argent. 
J'espère que le ministre prendra 
des mesures.  
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Kortom, ik ben er helemaal geen voorstander van. Ik kan alleen hopen, 
mijnheer de minister, dat u toch actie onderneemt, want ik zie het an-
ders niet goed komen. 
 
Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

04 Vraag van Reccino Van Lommel aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De 

covidsteunmaatregelen" (55034342C) 

04 Question de Reccino Van Lommel à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Les 

mesures de soutien instaurées en raison du covid" (55034342C) 
 

04.01  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de minister, zoals u weet, 

hebben wij, toen de pandemie uitbrak, bedrijven door de crisis trachten 
te helpen. Dat was volgens mij zeker en vast noodzakelijk. In principe 
hebben we dit steeds gesteund. 
 
Nadien volgt steevast de evaluatie. Het recente rapport van de Natio-
nale Bank heeft de resultaten van 2020-2021 bekeken. We hebben 
daarover op dat moment heel vaak van gedachten gewisseld. We wa-
ren het er allemaal over eens dat de economische activiteit in de peri-
ode van de pandemie bijzonder sterk gedaald was ten opzichte van de 
periode voor de gezondheidscrisis. Maar nu blijkt uit die evaluatie dat 
de diverse steunmaatregelen vooral ten goede kwamen aan de 
Waalse en Brusselse gezinnen. 
 
Het rapport van de Nationale Bank zal u ook wel niet ontgaan zijn. Hebt 
u kennisgenomen van dat rapport? Hoe verklaart u de regionale ver-
schillen tussen Vlaanderen, Brussel en Wallonië? Zult u verdere stap-
pen ondernemen om de disproportionele impact van de maatregelen 
te compenseren? 
 

04.01 Reccino Van Lommel (VB): 

Il ressort d'un rapport de la Banque 
nationale que les mesures d'aide 
durant la crise du coronavirus ont 
surtout profité aux ménages wal-
lons et bruxellois. 
 
Comment le ministre explique-t-il 
ce phénomène? Prendra-t-il des 
initiatives pour compenser l'impact 
disproportionné de ces mesures?  
 

04.02 Minister Pierre-Yves Dermagne: In 2020 steeg het beschikbare 

inkomen met 3,3 % in Wallonië, met 2,7 % in Brussel en met 1,4 % in 
Vlaanderen. Deze stijging is grotendeels te danken aan specifieke 
steunmaatregelen van de federale regering in het kader van de CO-
VID-19-crisis. Deze steunmaatregelen verklaren echter nauwelijks de 
interregionale verschillen. De tijdelijke werkloosheid is toegenomen 
met 1,9 % in Brussel, met 1,8 % in Wallonië en met 1,6 % in Vlaande-
ren. 
 
Het overbruggingsrecht droeg in dezelfde mate bij tot de groei van het 
beschikbare inkomen in Brussel en Vlaanderen met 1,4 %, wat meer 
is dan in Wallonië, waar die groei 1,3 % bedroeg. 
 
De steunmaatregelen waren niet op de gemeenschappen gericht en 
uit deze statistieken blijkt dat de belangrijkste steunmaatregelen in de 
drie gewesten vrijwel hetzelfde effect hadden. 
 

04.02  Pierre-Yves Dermagne, 

ministre: En 2020, les revenus ont 
augmenté de 3,3 % en Wallonie, 
de 2,7 % à Bruxelles et d'1,4 % en 
Flandre. Cette augmentation est 
due en grande partie aux mesures 
d'aide du gouvernement fédéral 
dans le cadre de la crise du coro-
navirus. Ces mesures n'expliquent 
toutefois pas les différences entre 
les régions. Le chômage tempo-
raire a augmenté d'1,9 % à 
Bruxelles, d'1,8 % en Wallonie et 
d'1,6 % en Flandre. 
 
Le droit passerelle a également 
contribué dans la même mesure à 
la croissance des revenus à 
Bruxelles, en Flandre et en Wallo-
nie. Les statistiques montrent que 
les mesures de soutien ont eu qua-
siment le même effet dans les trois 
régions.  
 

04.03  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de minister, u zegt dat 

de steunmaatregelen in de verschillende gewesten eenzelfde effect 
gehad hebben. U concludeert dat er niet echt een probleem is. 

04.03 Reccino Van Lommel (VB): 

Dans le rapport de la Banque na-
tionale de Belgique, il est bel et 
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Als ik het rapport van de Nationale Bank erbij haal, lees ik iets anders. 
Daar is wel degelijk sprake van regionale verschillen. Blijkbaar inter-
preteren wij de studie anders. Ik ben daarover een heel andere mening 
toegedaan. Ik denk dat er wel een disproportionele impact is van de 
maatregelen uit het verleden. 
 

bien question de différences régio-
nales. Les mesures ont eu une in-
cidence disproportionnée.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

05 Vraag van Reccino Van Lommel aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De 

economische divergentie tussen Vlaanderen en Wallonië" (55034343C) 

05 Question de Reccino Van Lommel à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "La 

divergence économique entre la Flandre et la Wallonie" (55034343C) 
 

05.01  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de minister, we zien al 

jaren een verschil in economische groei tussen Vlaanderen en Wallo-
nië. De cijfers bewijzen dat ook. Al sinds de jaren 50 groeit Vlaanderen 
twee jaar op drie sterker dan de andere regio's. Sinds 1990 groeide de 
Vlaamse economie 20 % meer dan de Waalse en zelfs 35 % meer dan 
de Brusselse economie. 
 
In 2021 trok de economische activiteit in Vlaanderen al terug aan tot 
boven het niveau van 2019, terwijl die in Brussel en Wallonië nog onder 
dat niveau lag. Dat is het bewijs dat een regionale aanpak toch wel 
wenselijk kan zijn. 
 
Als we een uniform federaal beleid blijven voeren, terwijl een regionale 
aanpak noodzakelijk is, zien we toch dat we op die manier proberen te 
ontsnappen aan de realiteit. 
 
Mijnheer de minister, erkent u de noodzaak van een aangepast beleid 
per regio? Op welke wijze zult u werk maken van een asymmetrisch 
economisch beleid dat een beleid op maat van elke regio moet zijn? 
Welke maatregelen plant u in dit kader? 
 

05.01 Reccino Van Lommel (VB): 

Depuis des années déjà, nous 
constatons une différence de crois-
sance économique entre la Flandre 
et la Wallonie.  
 
Le ministre reconnaît-il la nécessité 
de mener une politique adaptée à 
chaque région? Comment mettra-t-
il en place une politique écono-
mique asymétrique sur mesure?  
 

05.02 Minister Pierre-Yves Dermagne: Zoals u zelf zegt, zijn de struc-

tuur en de dynamiek van het economische weefstel verschillend in de 
gewesten. Heel wat hefbomen om een stimulerend economisch beleid 
uit te tekenen, werden dan ook reeds geregionaliseerd. Andere econo-
mische bevoegdheden die veelal niet aan een specifieke regio kunnen 
worden toegewezen, zoals economische inspectie, mededinging en 
normalisatie, kunnen best op federaal niveau worden uitgeoefend. 
 
Ik ben altijd bereid om een asymmetrisch beleid te onderzoeken, zoals 
ik al eerder heb gezegd. 
 

05.02  Pierre-Yves Dermagne, 

ministre: De nombreux leviers pour 
une politique économique incitative 
ont déjà été régionalisés. Il est pré-
férable que d'autres compétences 
économiques, comme en matière 
d'inspection économique, de con-
currence et de normalisation, 
soient exercées à l'échelon fédéral. 
Je suis toujours prêt à examiner 
une politique asymétrique.  
 

05.03  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de minister, vanzelfspre-

kend werden de voorbije decennia heel wat bevoegdheden geregiona-
liseerd. Ik denk daarbij onder meer aan de activering van werklozen. 
Dat is gewoon een feit. Maar volgens mij hebben de regio’s nog lang 
niet alle hefbomen in handen om een economisch beleid te voeren op 
maat van het gewest. 
 
Mijnheer de minister, diep vanbinnen bent u eigenlijk toch wel een re-
gionalist. Ik denk dat het ook in het belang van Wallonië is om een 
beleid op maat te hebben. Als de groeicijfers achterblijven, dan heeft 
dit een bepaalde betekenis. Dan zou u in Wallonië ook alle hefbomen 

05.03 Reccino Van Lommel (VB): 

Les régions sont encore loin de dis-
poser de tous les leviers pour me-
ner une politique économique sur 
mesure. Il y va également de l'inté-
rêt de la Wallonie.  
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in handen moeten hebben. We leven nu immers op verschillende snel-
heden. Dat kan uiteraard niet de bedoeling zijn. 
 
U heeft vandaag de belofte gemaakt dat u, daar waar het kan, een 
asymmetrisch beleid zult voeren. Ik ga die uitspraak zeker inkaderen. 
Ik ga er ook zeker op terugkomen, op het moment dat het nodig is. 
 
Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

06 Samengevoegde vragen van 

- Anneleen Van Bossuyt aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De onduidelijkheid 
over de energiepremies" (55034427C) 
- Roberto D'Amico aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De stookoliecheque" 
(55034610C) 
- Roberto D'Amico aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De pelletcheque" 
(55034611C) 
- Reccino Van Lommel aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De pelletstoelage" 
(55035002C) 
- Raoul Hedebouw aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De stookolie- en pellet-
cheques" (55035701C) 

06 Questions jointes de 

- Anneleen Van Bossuyt à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Le manque de clarté 
des primes énergétiques" (55034427C) 
- Roberto D'Amico à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Le chèque mazout" 
(55034610C) 
- Roberto D'Amico à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Le chèque pellets" 
(55034611C) 
- Reccino Van Lommel à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "La prime pour les pel-
lets" (55035002C) 
- Raoul Hedebouw à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Les chèques mazout et 
pellets" (55035701C) 
 

06.01  Roberto D'Amico (PVDA-PTB): Monsieur le ministre, l’année 

passée, nous avons voté en commission de l'Économie l’octroi de 
chèques énergie: au mois de juin pour le chèque mazout et au mois de 
novembre pour le chèque pellets. 
 
Les demandes doivent être introduites au SPF Économie, idéalement 
de manière électronique pour faciliter leur traitement, et vous aviez ga-
ranti qu’elles seraient traitées dans les deux mois. Apparemment, un 
nombre de formulaires papier plus important que prévu a été introduit, 
justifiant selon vous le retard. On en profitera donc pour noter que la 
numérisation des démarches administratives ne va pas de soi et qu’il 
est toujours utile de tenir compte des personnes qui sont moins à l’aise 
avec le numérique. 
 
Au mois de janvier, le secrétaire d’État Thomas Dermine avait indiqué 
que près de 175 000 demandes n’avaient pas encore été traitées et 
que, parmi celles traitées, plus de 56 000 avaient été rejetées. 
 
Monsieur le ministre, pouvez-vous nous dire où nous en sommes au-
jourd’hui? Combien de demandes doivent-elles encore être traitées? 
Combien de demandes ont-elles été refusées et quelles en sont les 
raisons? Le SPF Économie parvient-il à rattraper son retard dans le 
traitement des demandes? 
 
Ensuite, en ce qui concerne les chèques pellets, on constate aujour-
d'hui que de nombreuses familles n’ont pas droit à ce chèque à cause 

06.01  Roberto D'Amico (PVDA-

PTB): In 2022 hebben we de invoe-
ring van de energiecheques goed-
gekeurd, in juni voor de stookolie 
en in november voor de pellets. De 
aanvragen moeten bij de FOD Eco-
nomie ingediend worden, liefst per 
e-mail. U had gegarandeerd dat de 
aanvragen binnen de twee maan-
den behandeld zouden worden. U 
beweert dat de vertraging te wijten 
is aan het grote aantal papieren 
formulieren, wat getuigt van de nog 
steeds bestaande digitale kloof.  
 
In januari stelde minister Dermine 
dat er nog bijna 175.000 aanvra-
gen in behandeling waren. Van de 
afgehandelde aanvragen werden 
er meer dan 56.000 afgewezen.  
 
Wat is de toestand nu? Hoeveel 
aanvragen moeten er nog verwerkt 
worden? Hoeveel werden er ver-
worpen en waarom? Haalt de FOD 
Economie de achterstand in?  
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du seuil minimal de 500 kg fixé par votre projet de loi, qui limite égale-
ment l’octroi de la prime aux livraisons. Nous avions dénoncé ces 
mêmes éléments lors de la discussion du projet de loi. Les personnes 
qui n’ont pas la place pour stocker des dizaines de sacs de pellets, qui 
n’ont pas les moyens d’acheter 500 kg en une seule fois ou bien qui 
vont les acheter directement au magasin se voient pénalisées par le 
système actuel. 
 
Combien de demandes de chèques pellets le SPF Économie a-t-il re-
çues depuis l'entrée en vigueur de cette mesure? Le délai de deux 
mois pour le traitement des demandes et la réponse est-il respecté? 
Parmi ces demandes, combien ont-elles été refusées et quelles en 
sont les raisons? 
 
Enfin, quelle solution propose le gouvernement aux personnes qui 
n’ont pas les moyens de faire une commande de minimum 500 kg de 
pellets et qui n’ont donc pas accès à ce chèque? 
 

Bovendien hebben veel gezinnen 
geen recht op de pelletcheque we-
gens de minimumdrempel van 500 
kg en de beperking van de toeken-
ning van de premie tot leveringen, 
punten die we bekritiseerd hadden. 
Burgers die het zich niet kunnen 
veroorloven om in één keer 500 kg 
te kopen, worden gestraft.  
 
Hoeveel aanvragen voor pellet-
cheques heeft de FOD Economie 
ontvangen? Wordt de behan-
delingstermijn van twee maanden 
gerespecteerd? Hoeveel van die 
aanvragen werden er verworpen 
en waarom? Wat stelt de regering 
voor aan de burgers die het zich 
niet kunnen veroorloven minstens 
500 kg pellets te bestellen?  
 

06.02  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de minister, dit is een 

vraag die ik in het verleden ook al heb ingediend en die toen beant-
woord werd door uw collega Dermine, omdat u op dat moment niet 
aanwezig kon zijn. Ik vond het antwoord toen redelijk ondermaats.  
 
Een aantal maanden geleden hebben wij in deze commissie een wet 
goedgekeurd waarbij eenmalig een toelage van 250 euro aangevraagd 
kan worden door wie met pellets verwarmt. We zijn wat kritisch over de 
manier waarop die wet tot stand is gekomen, maar het principe op zich 
is niet slecht. De bedoeling is dat wie hoofdzakelijk verwarmt met pel-
lets, en dus geen beroep kan doen op andere energiemaatregelen, die 
premie kan aanvragen. 
 
Ik stel mij daarbij wel een aantal vragen. Er moet namelijk minstens 
500 kg pellets in bulk geleverd worden of er moet een pallet geleverd 
worden. Voor mensen die dat doen, is er geen probleem. Wie echter 
hoofdzakelijk verwarmt met pellets, maar niet de ruimte heeft om een 
pallet of bigbag weg te zetten en geregeld vijf zakken koopt in de win-
kel, komt niet in aanmerking en valt uit de boot, terwijl men wel recht 
heeft op de premie. 
 
Diverse consumenten hebben de voorbije maanden aan mijn mouw 
getrokken en gezegd dat ze niet in aanmerking komen. Ze zouden ech-
ter wel recht moeten hebben op de premie, want ze hebben in totaal 
500 kg pellets gekocht. Toch kunnen ze hun aanvraag niet indienen.  
 
Vindt u het rechtvaardig dat deze mensen geen aanspraak kunnen ma-
ken op de premie van 250 euro? Kunt u voor hen alsnog iets doen?  
 

06.02 Reccino Van Lommel (VB): 

Les citoyens qui se chauffent aux 
pellets ne peuvent prétendre à la 
prime de 250 euros que s'ils achè-
tent 500 kg en vrac ou sur palette. 
Les personnes qui étalent leurs 
achats par manque de place n'y ont 
donc pas droit. Le ministre pour-
rait-il veiller à ce que ces per-
sonnes puissent également bénéfi-
cier de cette mesure?  
 

06.03  Raoul Hedebouw (PVDA-PTB): Mijnheer de minister, wij krij-

gen steeds meer getuigenissen van mensen die vier, vijf of zes maan-
den geleden een stookoliecheque of pelletcheque van 250 euro heb-
ben aangevraagd, maar nog altijd geen antwoord gekregen hebben. 
De energiecrisis woedt echter volop en die mensen verwachten een 
antwoord. Ze weten echter van niets. 
 
Ik heb een bericht gekregen van Joeri en wil dat even voorlezen. Joeri 
schrijft: “Ik heb recht op de mazoutcheque. Op 2 oktober heb ik een 
aanvraag ingediend, maar die is nog steeds in behandeling. Op de site 

06.03  Raoul Hedebouw (PVDA-

PTB): Nous recevons toujours plus 
de témoignages de personnes qui 
ont demandé un chèque mazout ou 
un chèque pellets, il y a parfois six 
mois déjà, mais qui sont toujours 
en attente d'une réponse. Les ser-
vices compétents sont injoi-
gnables.  
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staat dat dit twee maanden duurt." Als men geen bevestigingsmail 
heeft gekregen, moet men contact opnemen.  
 
Joeri heeft natuurlijk geen mail gekregen. Hij heeft tien dagen geleden 
een mail gestuurd via de website voor de stookoliecheque, maar heeft 
tot nu toe geen respons gekregen. Hij had lang geleden ook al naar het 
algemene adres van de FOD Economie gemaild, maar kreeg ook daar 
geen respons. Hij heeft al 60 à 70 keer proberen te bellen de voorbije 
dagen, maar hij kreeg geen antwoord wegens te veel oproepen, en hij 
heeft nu zelfs via Messenger een bericht gestuurd. Hij stelt mij de vraag 
wat hij nog moet doen om te weten te komen of hij al dan niet recht 
heeft op de premie. 
 
Mijnheer de minister, kunt u ons vertellen hoeveel aanvragen er nog 
verwerkt moeten worden? 
 
Hoeveel aanvragen zijn er afgewezen en wat zijn de redenen daar-
voor? 
 
Waarom loopt de FOD Economie zo veel achterstand op in de behan-
deling van die noodzakelijke premies? 
 

Combien de demandes doivent en-
core être traitées? Combien ont été 
rejetées et pour quelles raisons? 
Quelles sont les raisons de ces re-
tards?  
 

06.04  Pierre-Yves Dermagne, ministre: Monsieur le président, mes-

sieurs les députés, je tiens tout d'abord à vous dire que les chiffres que 
je vais vous donner ici sont quelque peu datés car je viens de recevoir, 
pendant le débat sur le projet de loi, les tout derniers chiffres mais qui 
demandent à être reconsolidés. Je me permettrai de vous les trans-
mettre via le secrétariat de la commission dans le courant de l'après-
midi pour ne pas commettre d'erreur. Les chiffres que je suis sur le 
point de vous donner sont quelque peu datés mais ils étaient tout à fait 
corrects au moment où ils ont été transmis. 
 
Le SPF Économie a reçu, selon les derniers chiffres consolidés, au 
total 883 178 demandes: 565 708 demandes ont été introduites en 
ligne et 317 470 ont été transmises via la voie postale, par courrier, ce 
qui représente 36 % du total des demandes introduites. Je puis égale-
ment vous dire que 754 732 demandes ont été finalisées, ce qui repré-
sente 83 % du total des demandes introduites, dont 690 492, soit en-
viron 92 %, ont été payées et 64 040 ont été rejetées, soit environ 8 %. 
En ce moment, environ 160 000 demandes sont encore en cours de 
traitement et nous nous attendons à recevoir un peu plus de 100 000 
demandes supplémentaires jusqu'à la fin du délai d'introduction de la 
demande, à savoir le 30 avril 2023. 
 
En ce qui concerne les refus, je puis préciser ce qui suit. 
 

06.04 Minister Pierre-Yves 

Dermagne: De cijfers die ik u 
meedeel zijn ietwat achterhaald, 
want de meest recente cijfers, die 
ik u deze namiddag zal bezorgen, 
moeten nog geconsolideerd wor-
den. 
 
De FOD Economie heeft 883.178 
aanvragen ontvangen: 565.708 
aanvragen werden online inge-
diend, 317.470 per brief. Bijna 
754.732 aanvragen zijn intussen 
afgehandeld, d.i. 83 % van het to-
taal. Voor 690.492 daarvan (onge-
veer 92 %) werd de betaling uitge-
voerd, en 64.040 aanvragen (8 %) 
werden verworpen. Ongeveer 
160.000 aanvragen zijn nog han-
gende, en wij verwachten dat er 
vóór 30 april 2023 nog iets meer 
dan 100.000 bijkomende aanvra-
gen zullen binnenlopen. 
 
Wat de weigeringen betreft, kan ik 
u het volgende meedelen.  
 

De mogelijke redenen van weigering zijn de volgende. 
 
Ten eerste, de niet-naleving van de voorwaarden. 
 
Ten tweede, de informatie die de burger of de leverancier aan de FOD 
Economie heeft verstrekt, is onvolledig of onjuist. In dat geval vragen 
wij de burger de informatie te controleren, eventueel met behulp van 
de leverancier, en opnieuw een aanvraag in te dienen. 
 

Les demandes peuvent être reje-
tées parce que les conditions ne 
sont pas respectées ou que les in-
formations fournies sont incom-
plètes ou incorrectes. Dans ce der-
nier cas, le consommateur est in-
vité à contrôler les informations 
puis à réintroduire sa demande.  
 

Le traitement des demandes introduites par courrier recommandé est 
plus long et en réalité très long, bien plus long que celui découlant des 

Het verwerken van aanvragen die 
per aangetekende brief verzonden 
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courriers envoyés par voie électronique. Il nécessite en effet un traite-
ment individuel conséquent: un scanning du courrier adressé, son en-
codage dans le système, suivi de son archivage. 
 

worden, neemt veel tijd in beslag, 
aangezien de brief ingescand moet 
worden en de aanvraag geregi-
streerd en vervolgens gearchi-
veerd moet worden.  
 

De FOD Economie ontving ongeveer 350.000 papieren aanvragen, ter-
wijl de raming ongeveer 100.000 bedroeg. Gelet op de nu beschikbare 
middelen is het moeilijk om een tijdschema te geven. 
 

Le SPF Économie a reçu environ 
350 000 demandes sur support pa-
pier, alors que selon les estima-
tions, il ne devait y en avoir qu'en-
viron 100 000.  
 

Je peux vous assurer que l’ensemble des agents du SPF Économie 
font tout pour que les demandes soient traitées le plus rapidement pos-
sible et que les citoyens puissent bénéficier du versement de la prime 
le plus rapidement possible.  
 
En ce qui concerne les pellets, en effet, conformément à l’article 3.3° 
de la loi-programme du 26 décembre 2022, une demande doit être in-
troduite sur la base d’une livraison d’au moins 500 kg de pellets. Il 
s’agit de s’assurer que le chauffage de la résidence principale se fait 
principalement au moyen de pellets. La procédure a été fixée, comme 
vous le savez, par et dans la loi. 
 
En ce qui concerne l’offre de gaz de base, elle n’est pas, comme vous 
le savez, toujours accordée automatiquement. Il y a une série de situa-
tions qui nécessitent une demande spécifique. Pour cette raison, nous 
demandons aux personnes qui ont un contrat de gaz et qui veulent 
demander éventuellement la prime aux pellets de prendre contact avec 
la cellule qui traite les demandes d’offres de gaz de base afin qu’elle 
puisse vérifier si elles ont, oui ou non, droit à cette offre de base. Si 
c’est le cas, ils peuvent la solliciter. Dans le cas contraire, nous repren-
drons les données du demandeur et réévaluerons son dossier.  
 
Je le répète: les services travaillent d’arrache-pied depuis plusieurs 
mois maintenant pour répondre à l’ensemble des demandes.  
 
En ce qui concerne spécifiquement les pellets, début mars, 14 295 de-
mandes avaient été enregistrées pour la prime pellets, dont 997 ont 
été approuvées et 13 refusées. Mais je peux, d’ores et déjà, vous dire 
que le traitement des dossiers s’est accéléré dans les semaines qui 
ont suivi; la volonté et l’objectif étant que chaque personne qui a droit 
à cette prime ou à ces primes puisse les recevoir dans un court délai 
sur son compte en banque. 
 
En ce qui concerne celles et ceux qui ne seraient pas reconnus comme 
étant bénéficiaires de ces dispositifs, je rappelle que nous avons aussi, 
parallèlement, systématiquement augmenté les fonds à disposition des 
CPAS pour pouvoir octroyer des aides en matière d’énergie de ma-
nière plus spécifique et en tenant compte des situations individuelles 
des gens, et notamment du fait qu’ils ne puissent pas bénéficier de 
certains dispositifs généraux d’aide. 
 

De FOD Economie behandelt de 
aanvragen zo snel mogelijk om de 
premies snel te kunnen uitbetalen. 
 
Overeenkomstig de programma-
wet van 26 december 2022 wordt 
de premie voor pellets alleen uitge-
keerd bij leveringen van minstens 
500 kg en op voorwaarde dat de 
hoofdverblijfplaats van de begun-
stigde voornamelijk met pellets ver-
warmd wordt.  
 
Het basispakket voor gas wordt 
niet altijd automatisch toegekend, 
want sommige situaties zijn speci-
fiek. Houders van een gascontract 
die de premie voor pellets willen 
genieten, moeten contact opne-
men met de cel die instaat voor het 
basispakket voor gas. Die zal dan 
nagaan of ze daarvoor in aanmer-
king komen. Als dat niet het geval 
is, zullen we het dossier opnieuw 
evalueren. 
 
Begin maart hadden we 14.295 
aanvragen opgetekend voor de 
pelletpremie. Daarvan werden er 
997 goedgekeurd en 13 gewei-
gerd. Sindsdien hebben we de af-
handeling van de aanvragen ver-
sneld.   
 
Daarnaast hebben we ook de mid-
delen opgetrokken die de OCMW's 
ontvangen om energiesteun toe te 
kennen afhankelijk van de situatie 
van de betrokkenen.  
 

06.05  Roberto D'Amico (PVDA-PTB): Monsieur le ministre, merci 

pour ces éléments de réponse.  
 
Au niveau du retard, par exemple, nous vous avions déjà alerté au mo-
ment du vote qu’il y allait avoir beaucoup de retard. Si nous avions 
affecté plus de personnes à ce moment-là à l’octroi des primes, ce re-
tard aurait pu être résorbé. 

06.05  Roberto D'Amico (PVDA-

PTB): Als er meer personeelsleden 
ingezet waren voor de afhandeling 
van de premies, was er geen ver-
traging geweest. 
 
Als u naast een btw-tarief van 6 % 
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Deuxième élément: si nous avions un blocage des prix et une TVA à 
6 %, cela aurait agi directement sur les factures, et ce retard n'aurait 
pas eu lieu. 
 
Enfin, il est un troisième élément que vous n’avez pas évoqué.  
 
Un de mes copains m'a communiqué qu'il n'a pas reçu sa prime pellets 
alors qu'il en a acheté une palette complète. Sa seule faute est d'avoir 
chargé lui-même ses sacs de pellets. En effet, il habite à trois kilo-
mètres du Cora de La Louvière. Avec sa Kangoo, il a fait trois voyages 
et a amené ses sacs chez lui.  
 
Cela lui revenait beaucoup moins cher que de payer les frais de livrai-
son de Cora. C'est la raison pour laquelle il l'a fait lui-même. Dans ce 
cas-là, ce garçon ne recevra pas sa prime. C'est flagrant puisqu'il rem-
plit toutes les conditions excepté qu'il est allé les prendre lui-même. 
 

een prijsplafond had ingevoerd, 
had u rechtstreeks op de facturen 
kunnen ingrijpen.  
 
Ten slotte rept u niet van het feit dat 
sommigen de pelletpremie niet krij-
gen omdat ze de zakken pellets 
zelf hebben opgehaald in plaats 
van voor de – duurdere formule 
van de – levering aan huis te beta-
len, hoewel ze voor de rest aan alle 
voorwaarden voldoen.  
 

06.06  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de minister, u gaat volle-

dig voorbij aan de vraagstelling. U hebt niet geantwoord op de kritiek 
dat u niets doet voor de vele mensen die effectief 500 kg pellets koch-
ten, maar in verschillende keren, omdat ze ze proper thuis willen stoc-
keren of niet altijd het geld hebben om ineens een grote levering te 
laten doen. U ontwijkt de vraag en antwoordt helemaal niet. U vertelt 
daarover niks. Dat is jammer, want dat is de tweede keer. U geeft een 
gelijkaardig antwoord als uw collega Dermine een tijdje geleden. 
 
In ieder geval bent u wel duidelijk: die burgers krijgen gewoon niets van 
u. Daarop komt het neer. Nochtans verwarmen zij in hoofdzaak met 
pellets en hebben ze naar onze mening evenveel recht op de steun. 
Waarom moeten mensen pellets laten leveren wanneer zij ze op de 
hoek zelf kunnen aankopen tegen een misschien goedkopere prijs? Ik 
begrijp niet welke filosofie u hanteert om hun de premie te ontzeggen. 
Zij vallen dus uit de boot. Eigenlijk zegt u hun dat ze de pellets des-
noods maar duurder hadden moeten aankopen en ze aan huis hadden 
moeten laten leveren met 500 kg tegelijk. 
 
Dat is niet correct. Waarom zou de aanvraag van iemand die twee keer 
250 kg aankoopt, en die de aankopen met voldoende documenten kan 
staven, minder ontvankelijk zijn dan de aanvraag van iemand die 
500 kg pellets ineens laat leveren? 
 
Mijnheer de minister, ik blijf dat betreuren, maar ik betreur vooral ook 
het feit dat u daarover geen uitspraken wil doen. U beweert altijd een 
sociale regering te zijn, maar door die steun niet toe te kennen, bewijst 
u dat de regering niet echt een sociaal gezicht heeft. 
 

06.06 Reccino Van Lommel (VB): 

Le ministre n'offre aucune solution 
à ceux qui, pour des raisons finan-
cières ou par manque de place, ne 
font pas livrer 500 kg de pellets en 
une fois. Est-ce là le visage social 
de ce gouvernement?  
 

06.07  Raoul Hedebouw (PVDA-PTB): Mijnheer de minister, ik kan 

niet begrijpen waarom u de mensen verplicht ineens 500 kg pellets te 
kopen. Het probleem is immers net dat die aankoop zoveel geld kost. 
Ik kan begrijpen dat mensen dan soms 100 kg kopen en dan nog eens 
links en rechts 100 kg. Bovendien moeten ze de pellets nog door het 
bedrijf zelf aan huis laten leveren, waardoor ze nog extra moeten be-
talen. 
 
U neemt maatregelen, maar ik verneem vandaag dat honderdduizend 
mensen nog altijd geen antwoord hebben gekregen op hun vragen 
over de energiecheque. 
 
Mijnheer de minister, wij zitten ter zake dus echt met een probleem. 

06.07  Raoul Hedebouw (PVDA-

PTB): Il est incompréhensible 
qu'une mesure aussi bureaucra-
tique ait été prise. J'espère qu'une 
solution sera trouvée à court terme 
pour ces personnes.  
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Als men voor het volk is, dan zorgt men ervoor dat ook mensen die in 
totaal minstens 500 kg hebben gekocht, weliswaar telkens in zakken 
van 50 kg, die premie kunnen krijgen. Ik kan moeilijk begrijpen waarom 
men de bureaucratische maatregel heeft genomen dat men in een keer 
een halve ton moet laten leveren. Waar zijn wij toch mee bezig? Ik 
hoop dus echt dat u op heel korte termijn oplossingen vindt voor de 
mensen, mijnheer de minister. 
 
L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

07 Questions jointes de 

- Roberto D'Amico à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Les résultats financiers 
d’Ageas et la réforme du plafond d'intervention des assureurs" (55034478C) 
- Roberto D'Amico à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "Les résultats 
financiers d’Ageas et la réforme du plafond d'intervention des assureurs" (55034480C) 
- Raoul Hedebouw à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Le prix des assurances" 
(55035730C) 

07 Samengevoegde vragen van 

- Roberto D'Amico aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De financiële resultaten 
van Ageas en de hervorming van het schadevergoedingsplafond" (55034478C) 
- Roberto D'Amico aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De financiële 
resultaten van Ageas en de hervorming van het schadevergoedingsplafond" (55034480C) 
- Raoul Hedebouw aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De prijs van de verzeke-
ringen" (55035730C) 
 

07.01  Roberto D'Amico (PVDA-PTB): Monsieur le président, je n'ai 

qu'une seule question, étant donné que ma question n° 55034611C a 
été introduite auprès de la secrétaire d'État, Alexia Bertrand. 
 
Monsieur le ministre, l’assureur Ageas a publié ses chiffres pour l’an-
née 2022: le résultat annuel du groupe dépasse le milliard d’euros et 
les actionnaires verront leurs dividendes augmenter de 9 %.Le groupe 
avait déjà dégagé un bénéfice de 825 millions d’euros et il augmente 
donc encore de 20 % cette année. On voit que les inondations de 
l’été 2021 n’ont pas entaché les résultats financiers du plus grand as-
sureur du pays. L’encaissement des primes a progressé et votre ré-
forme du plafond limitant l’intervention des assureurs reste au frigo 
malgré les belles promesses. 
 
Vous aviez dit haut et fort que "la réforme du plafond ne peut être utili-
sée comme prétexte pour procéder à une augmentation des primes 
d’assurance." Cette citation date d’octobre 2021. Aujourd'hui, seize 
mois plus tard, rien n’a changé. Un an et demi après les inondations, 
on constate que les primes d’assurance augmentent pour les Belges 
(5,6 % en 2022 et 11 % en 2023), que les bénéfices et les dividendes 
augmentent pour les assureurs et que le gouvernement maintient le 
plafond pour que rien ne change. 
 
Monsieur le ministre, où en êtes-vous dans votre projet de réforme du 
plafond d’intervention des assureurs? Assuralia vous a transmis une 
proposition de réforme. Pouvez-vous nous en dire plus à ce sujet? 
Sert-elle de base pour la rédaction de votre projet de loi? Allez-vous 
mettre fin à l’explosion des profits des assureurs réalisés au détriment 
des assurés et des finances publiques? 
 

07.01  Roberto D'Amico (PVDA-

PTB): De jaarwinst van verzeke-
ringsgroep Ageas bedroeg meer 
dan 1 miljard euro. De overstromin-
gen van 2021 hebben blijkbaar 
geen impact gehad op de financi-
ele resultaten van de grootste ver-
zekeraar van het land. Er werden 
meer premies geïnd, maar uw her-
vorming van het plafond dat de te-
gemoetkoming van verzekeraars 
beperkt, werd in de koelkast gezet. 
De premies stijgen, net als de winst 
van de verzekeringsmaatschap-
pijen en de dividenden die ze uitke-
ren aan hun aandeelhouders, maar 
de regering handhaaft het plafond, 
zodat er niets verandert. 
 
Hoe staat het met de hervorming? 
Wat heeft Assuralia u voorgesteld? 
Zult u een einde maken aan de 
winstgroei van de verzekeraars ten 
koste van de verzekerden en de 
overheidsfinanciën?   
 

07.02  Raoul Hedebouw (PVDA-PTB): Mijnheer de minister, na de 

tragische overstroming in de Vesdervallei in Wallonië in de zomer van 
2021 moest de overheid een deel van de geleden schade vergoeden, 

07.02  Raoul Hedebouw (PVDA-

PTB): Étant donné que la loi de 
2014 sur les assurances limite les 
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aangezien de wet van 4 april 2014 betreffende de verzekeringen de 
schadeloosstelling begrenst. De PVDA stelde dus voor dat maximum-
bedrag af te schaffen, zodat verzekeringsmaatschappijen bij een na-
tuurramp 100 % van de schade dekken. Dat is financieel best mogelijk, 
want de verzekeringsmaatschappijen boekten de afgelopen jaren 
15 miljard euro winst en in 2021 noteerden de vier verzekeringsgroe-
pen die het meest waren blootgesteld aan betalingen van schadever-
goeding wegens de overstromingen een nettowinst van 1,2 miljard 
euro. 
 
U verzekerde ons herhaaldelijk dat u die wet van 2014 zou hervormen 
om verzekeraars verantwoordelijker te maken en dat uw hervorming 
geen invloed zou hebben op de prijs van de verzekeringspremies. We 
wachten nog steeds op uw wetsontwerp, maar de premieverhogingen 
daarentegen lieten niet op zich wachten. Door de stijging van de grond-
prijzen stegen de premies voor woningverzekeringen in 2022 met 
5,6 % en in 2023 met 10,8 %. De verzekeraars, die met medeplichtig-
heid van de overheid hun vergoedingen tijdens de overstromingen be-
perkten, boeken zodoende winst op winst. Eerder dit jaar kondigde 
Hans De Cuyper, voormalig voorzitter van Assuralia en CEO van 
Ageas, de grootste verzekeringsgroep van België, verdere prijsverho-
gingen voor verzekerden aan als gevolg van de toegenomen frequen-
tie van natuurrampen. Hij riep op tot een publiek-privaat partnerschap 
teneinde “de solvabiliteit van de verzekeraars te garanderen”. Sociali-
sering van de kosten was het doel van het verzoek aan de overheid, 
maar de boodschap aan de particuliere investeerders luidt helemaal 
anders: in de krant L’Echo zei Hans De Cuyper zes maanden eerder 
dat hij een verhoging van het dividend had beloofd. 
 
Bent u nog steeds van plan het maximumbedrag voor schadeloosstel-
ling door de verzekeraars te hervormen? 
 
Zal uw hervorming overeenkomstig het verzoek van de CEO van 
Ageas de gedeeltelijke socialisering van de verliezen beogen, zodat hij 
de dividendenbelofte kan waarmaken? 
 
Wat bent u van plan te doen om de verzekeringskosten te beperken? 

dédommagements, l'État a dû in-
demniser les sinistrés pour une 
partie des dommages survenus à 
la suite des inondations de 2021 
dans la vallée de la Vesdre. Le PTB 
voudrait supprimer le montant 
maximum. Vu les milliards de bé-
néfices engrangés par les assu-
reurs, cette mesure ne poserait au-
cun problème sur le plan financier. 
 
Le ministre a promis de réformer la 
loi de 2014 pour que les assureurs 
soient contraints de supporter da-
vantage de responsabilités sans 
que cette charge supplémentaire 
n'influence le prix des polices. 
Alors que nous attendons toujours 
ce projet de loi, les primes ont aug-
menté de pas moins de 10,8 % en 
2023. Hans De Cuyper, CEO 
d'Ageas, annonce de nouvelles 
hausses en raison de l'augmenta-
tion du nombre de catastrophes 
naturelles. Dans l'intervalle, il pro-
met aux actionnaires une hausse 
du dividende. 
 
Le ministre a-t-il toujours l'intention 
de réformer le montant maximum 
des dédommagements proposés 
par les assureurs? La réforme 
aura-t-elle pour but une socialisa-
tion partielle des pertes, comme le 
demande le CEO d'Ageas? 
Quelles initiatives le ministre pren-
dra-t-il pour limiter le coût des as-
surances?  
 

07.03  Pierre-Yves Dermagne, ministre: Monsieur D'Amico, mon-

sieur Hedebouw, les discussions concernant la réforme du plafond des 
assurances, ou plutôt du mécanisme d'assurance en cas de catas-
trophe naturelle, se poursuivent, notamment en concertation et en col-
laboration avec la Banque nationale.  
 
La fixation du plafond est, comme vous le savez, une compétence fé-
dérale, mais l'intervention au-dessus du plafond est, elle, de compé-
tence régionale, de sorte qu'une réforme permettant de solidariser les 
éventuelles interventions des autorités publiques et des assureurs au-
dessus du plafond nécessite un accord de coopération avec les Ré-
gions. C'est donc, comme vous l'aurez compris, un sujet complexe. Ce 
n'est pas le seul dans notre pays. 
 
La Banque nationale collabore à ce travail, puisque je lui ai demandé 
de nous aider à calibrer la hausse du plafond pour éviter que cette 
réforme ne fasse encore croître les tarifs actuels des assurances in-
cendie. Les évolutions à la hausse que vous avez évoquées sont, 
comme vous le savez puisque nous avons déjà eu l'occasion d'en dis-
cuter ici, liées à ce fameux indice ABEX qui reprend les différents coûts 

07.03 Minister Pierre-Yves 

Dermagne: De discussies over de 
hervorming van het verzekerings-
mechanisme bij natuurrampen 
gaan voort. Het plafond is een 
federale bevoegdheid, maar de 
tegemoetkoming boven dat plafond 
is een gewestelijke bevoegdheid. 
Een hervorming vereist dus een 
samenwerkingsakkoord. 
 
Ik heb de NBB gevraagd ons te hel-
pen een inschatting te maken van 
de verhoging van het plafond, om 
te voorkomen dat de hervorming 
uitmondt in een stijging van de ta-
rieven van brandverzekeringen.  
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de la construction. Les matières premières et la main-d'œuvre notam-
ment ont augmenté ces derniers mois. 
 
Zoals het Prijzenobservatorium heeft aangetoond, zijn de tarieven voor 
brandverzekeringen te hoog. Daarom heb ik onlangs een wetsontwerp 
over gekoppelde of gebundelde hypotheek- en verzekeringsaanbiedin-
gen zoals brandverzekeringen, bij de regering ingediend. 
 

Selon l'Observatoire des prix, les 
primes des assurances incendie 
sont trop élevées. J'ai récemment 
présenté un projet de loi au gouver-
nement sur les offres couplées ou 
groupées de crédits hypothécaires 
et d'assurances, comme l'assu-
rance incendie.  
 

Celui-ci devrait permettre au consommateur de pouvoir changer 
d'assureur s'il n'en est pas satisfait sans devoir attendre la fin de son 
crédit hypothécaire, qui dure souvent quelques décennies.  
 
Cela va progressivement inciter les assurances et les banques à four-
nir de meilleurs services à moindre prix à leurs clients pour les attirer 
mais surtout pour les conserver. Progressivement, les prix des assu-
rances incendie devraient ainsi diminuer avec cette réforme. 
 
Des discussions ont également lieu pour faciliter la résiliation du con-
trat et le changement de compagnie d'assurance. Le travail se poursuit 
avec la volonté de pouvoir le clôturer le plus rapidement possible en 
tenant compte des différente parties prenantes dans un dossier parti-
culièrement complexe. Nous sommes parvenus ces derniers temps à 
débloquer des dossiers complexes qui nécessitaient l'accord des Ré-
gions. Je pense notamment au mécanisme de screening des investis-
sements étrangers hors Union européenne qui était bloqué depuis un 
certain temps. 
 
Ici aussi, un accord est à portée de main au bénéfice de l'ensemble 
des citoyens. 
 

Dat zou het mogelijk moeten ma-
ken om van verzekeraar te veran-
deren zonder het einde van het hy-
pothecair krediet te moeten af-
wachten. Dat zal banken en verze-
keringsmaatschappijen ertoe aan-
zetten betere en goedkopere dien-
sten aan te bieden om klanten aan 
te trekken en te behouden.  
 

07.04  Roberto D'Amico (PVDA-PTB): Monsieur le ministre, vous tra-

vaillez sur le sujet. Il y a un mois, vous étiez invité par Assuralia pour 
discuter des partenariats public/privé. 
 
Dans trois mois, cela fera deux ans que nous avons été frappés par 
ces terribles inondations. Tout le monde s'accorde à dire que la loi doit 
être modifiée mais on ne voit rien venir. Vous refusez de nous trans-
mettre des propositions faites par le secteur de assurances. 
 
De notre côté, nous avons fait deux propositions. Le premier texte vise 
à supprimer le plafond qui limite les indemnisations versées par les 
assureurs et le second vise à instaurer une taxe exceptionnelle sur les 
bénéfices des assureurs, qui ont largement les moyens de couvrir les 
catastrophes naturelles. 
 

07.04  Roberto D'Amico (PVDA-

PTB): Iedereen is het erover eens 
dat de wet gewijzigd moet worden, 
maar we zien niets gebeuren en we 
mogen de voorstellen van de ver-
zekeraars niet inkijken. Wij hebben 
zelf twee voorstellen ingediend. 
Met ons eerste voorstel willen we 
het plafond afschaffen dat de ver-
goedingen beperkt die verzeke-
raars uitkeren. Het tweede voorstel 
betreft de invoering van een buiten-
gewone heffing op de winsten van 
de verzekeraars, die over vol-
doende middelen beschikken om 
natuurrampen te dekken.   
 

07.05  Raoul Hedebouw (PVDA-PTB): Monsieur le ministre, si j'ai bien 

compris, votre solution est de fluidifier le marché pour que la concur-
rence nivèle les prix vers le bas. Je crois que ce n'est pas la bonne 
piste. Je pense que la régulation publique est la solution. 
 
La question du plafond est un premier aspect important car c'est un 
risque que nous courons en tant qu'autorité publique par rapport au 
secteur privé. 
 

07.05  Raoul Hedebouw (PVDA-

PTB): Uw oplossing bestaat erin de 
concurrentie te laten spelen om de 
prijzen te doen zakken. 
 
Zelf geloof ik meer in een efficiënte 
overheidsregulering van de sector.  
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Je pense que la régulation du secteur doit être intensifiée. Je pense 
que vous devez avoir ce débat et convaincre les libéraux, car ils vont 
continuer à nous faire croire que la concurrence entre les quatre ac-
teurs monopolistiques va niveler les prix vers le bas. On a vu le même 
mécanisme au niveau bancaire et au niveau de l'énergie et je pense 
que cela nous mène droit dans le mur. 
 
Je pense que la régulation publique est la solution et pas la concur-
rence. 
 
L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

08 Question de Roberto D'Amico à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Les inves-

tissements d’entreprises belges dans les colonies israéliennes" (55034479C) 

08 Vraag van Roberto D'Amico aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De investe-

ringen van Belgische bedrijven in de Israëlische nederzettingen" (55034479C) 
 

08.01  Roberto D'Amico (PVDA-PTB): Monsieur le ministre, début 

décembre, la coalition "Don’t Buy Into Occupation" publiait son deu-
xième rapport concernant les banques, les fonds de pensions et ges-
tionnaires d’actifs qui financent des entreprises actives dans la coloni-
sation israélienne en territoire palestinien occupé.  
 
Ce n’est pas la première fois que je vous interpelle au sein de cette 
commission concernant la politique commerciale à l’égard des colonies 
israéliennes et l’absence de mesures du gouvernement belge... Vous 
aviez reconnu vous même que la guerre en Ukraine avait retardé la 
prise de mesures. Pourtant, l’occupation et la politique d’apartheid 
d’Israël durent depuis des décennies.  
 
L'accord de majorité prévoit l'étiquetage des produits issus des colo-
nies israéliennes. C'est totalement insuffisant, d’autant plus au vu de 
la violence du nouveau gouvernement d’extrême droite et de la radica-
lisation des colons qui exproprient les Palestiniens fusils à la main.  
 
Une initiative citoyenne européenne a vu le jour il y a un an pour de-
mander l’interdiction des produits des colonies et a rassemblé près de 
300 mille signatures. Vous aviez indiqué que votre administration étu-
diait les possibilités juridiques de sanctionner les entreprises impli-
quées dans des activités directement ou indirectement liées aux colo-
nies israéliennes et inscrites dans la liste des Nations unies. 
 
Vous aviez aussi indiqué que les résultats seraient partagés en début 
d’année. Qu’en est-il? Avez-vous déjà reçu le résultat de ces ana-
lyses? Si ce n’est pas le cas, quand prévoyez-vous de recevoir ces 
résultats exactement? Et quand envisagez-vous de proposer des me-
sures politiques au regard de cette étude? Enfin, pensez-vous qu’il 
sera nécessaire d’aller plus loin que le simple étiquetage en interdisant 
purement et simplement les produits issus des colonies afin de mettre 
fin au soutien implicite à cette politique condamnée internationalement 
maintes et maintes fois? 
 

08.01  Roberto D'Amico (PVDA-

PTB): Begin december heeft de co-
alitie Don't Buy Into Occupation 
haar tweede rapport gepubliceerd 
over banken en pensioenfondsen 
die bedrijven financieren die actief 
zijn in de bezette Palestijnse gebie-
den.  
 
Het uitblijven van maatregelen van 
de Belgische regering weet u aan 
vertraging door de oorlog in Oekra-
ine. De bezetting en het apart-
heidsbeleid van Israël zijn echter al 
tientallen jaren aan de gang. 
 
Een Europees burgerinitiatief dat 
oproept tot een verbod op pro-
ducten uit de nederzettingen heeft 
300.000 handtekeningen verza-
meld. U liet weten dat uw regering 
de mogelijkheden onderzocht om 
sancties op te leggen aan bedrijven 
die betrokken zijn bij activiteiten die 
verband houden met de Israëlische 
nederzettingen en op de lijst van de 
Verenigde Naties voorkomen. De 
resultaten van dat onderzoek 
moesten begin dit jaar bekendge-
maakt worden. 
 
Hebt u ze ontvangen? Wanneer 
zult u maatregelen voorstellen? 
Overweegt u om producten uit de 
nederzettingen te verbieden om 
een einde te maken aan de impli-
ciete steun voor dit beleid dat inter-
nationaal veroordeeld wordt?  
 

08.02  Pierre-Yves Dermagne, ministre: Je rappellerai que la Bel-

gique condamne fermement les violences israéliennes de ces derniers 
jours et en particulier celles contre les fidèles de la mosquée al-Aqsa 

08.02 Minister Pierre-Yves 

Dermagne: België veroordeelt het 
Israëlische geweld van de voorbije 



 12/04/2023 CRIV 55 COM 1048 
 

CHAMBRE-5E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2022 2023 KAMER-5E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

18 

sur le Mont du Temple à Jérusalem tout comme elle condamne aussi 
les attaques contre des (…) 
 
C'est pourquoi notre pays demandera au prochain conseil des Affaires 
étrangères de l'UE, le 24 avril prochain, qu'une voie concrète soit tra-
cée vers la résolution de ce conflit et que soit dressée une vue d'en-
semble de tous les programmes et lignes budgétaires entre l'UE et les 
parties au conflit. 
 
Ensuite, comme vous le savez, ce gouvernement a renforcé sa poli-
tique de différentiation bilatérale et multilatérale à l'égard des colonies 
israéliennes, ce de deux manière: premièrement, par la mise en place, 
depuis cette année, d'une méthode renforcée des contrôles douaniers 
des produits en provenance d'Israël; deuxièmement, par l'actualisation 
et la clarification de l'avis relatif à l'indication de l'origine sur les mar-
chandises issues des territoires occupés par Israël depuis juin 1967. 
 
Une troisième mesure est toujours à l'étude. Il s'agit de la possibilité de 
sanctionner les entreprises belges allant à l'encontre des principes du 
devoir de vigilance en menant des activités économiques en territoires 
palestiniens occupés illégalement.  
 
Enfin, la Belgique pourrait décider unilatéralement de prendre d'autres 
mesures en réaction aux décisions récemment prises par le nouveau 
gouvernement israélien encourageant, notamment, l'extension des co-
lonies existantes et le transfert sous contrôle civil de ce que l'on appelle 
la zone C. 
 
Une réunion en intercabinet se tiendra dans la foulée de la réunion du 
Conseil des Affaires étrangères de l'Union le 24 avril prochain. La Bel-
gique y jugera notamment de la volonté de certains États membres de 
suivre le durcissement de la politique belge envers l'État d'Israël. 
 

dagen, met name tegen de 
gelovigen van de al-Aqsamoskee 
op de Tempelberg, alsook de aan-
vallen op Israëlische burgers.  
 
Tijdens de eerstvolgende Raad 
Buitenlandse Zaken van de EU op 
24 april zal ons land vragen om 
een weg uit te stippelen naar een 
oplossing van het conflict en een 
overzicht op te maken van alle be-
grotingsprogramma's en -lijnen die 
de EU met de conflictpartijen ver-
bindt. 
 
De regering heeft haar beleid van 
bilaterale en multilaterale differenti-
atie ten aanzien van de Israëlische 
nederzettingen versterkt door 
vanaf 2023 strengere douanecon-
troles in te voeren op producten uit 
Israël en door het advies inzake de 
vermelding van oorsprong op goe-
deren uit de bezette gebieden te 
verduidelijken. Ook worden er 
sancties tegen Belgische bedrijven 
die in deze gebieden economische 
activiteiten ontplooien onderzocht.  
 
Ten slotte zou België kunnen be-
slissen andere maatregelen te ne-
men als reactie op de beslissingen 
van de nieuwe Israëlische regering 
die de uitbreiding van de nederzet-
tingen en de overdracht in de zoge-
naamde zone C van de burgerlijke 
bevoegdheden aanmoedigt. 
 
Na de Raad Buitenlandse Zaken 
van de EU op 24 april zal er een in-
terkabinettenvergadering plaats-
vinden. België zal dan oordelen 
over de bereidheid van de lidstaten 
om de Belgische verharding ten 
aanzien van Israël te volgen.  
 

08.03  Roberto D'Amico (PVDA-PTB): Monsieur le président, mon-

sieur le ministre, je vous remercie pour votre réponse.  
 
L'occupation israélienne et les annexions durent depuis des décennies 
et on en est toujours au stade des analyses. Vous reportez le résultat 
à chaque fois qu'on vous interroge alors que, dans d'autres cas de fi-
gure, quand cela concerne les adversaires stratégiques, on ne traîne 
pas et on prend directement des sanctions. Il faut arrêter avec ces deux 
poids et deux mesures.  
 
Une pétition comprenant plus de 20 000 signatures a été remise, à la 
fin du mois de février, par le secteur associatif. Parmi les signataires 
se trouvaient plus de 160 académiciens, des artistes, des personnali-
tés qui appellent la Belgique à agir au niveau du commerce avec les 

08.03  Roberto D'Amico (PVDA-

PTB): De Israëlische bezetting 
duurt al tientallen jaren en we zijn 
nog steeds niet verder geraakt dan 
analyses. Wanneer het strategi-
sche tegenstanders betreft, wor-
den er sancties opgelegd. Aan die 
dubbele moraal moet er een eind 
gemaakt worden.  
 
Verenigingen hebben een petitie 
met 20.000 handtekeningen inge-
diend. Meer dan 160 academici 
dringen aan op maatregelen tegen 
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colonies. Mais le gouvernement traîne toujours.  
 
La répression et la violence du régime israélien, des colons augmente 
de jour en jour. On a récemment vu des attaques contre des personnes 
réunies dans une mosquée, des bombardements sur Gaza et au Sud 
du Liban. Que vous faut-il de plus pour réagir? On a le sentiment que 
vous ne prenez aucune mesure à la hauteur de la violence de la colo-
nisation parce qu'il s'agit des alliés des États-Unis dans cette région. 
 

de handel met de bezette gebie-
den. De regering doet echter niets.  
 
De Israëlische repressie neemt toe 
en Gaza en Zuid-Libanon worden 
gebombardeerd. Wat is er nog 
meer nodig om te reageren? De in-
druk ontstaat dat u geen actie on-
derneemt omdat dit land een bond-
genoot van de VS is.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

09 Vraag van Reccino Van Lommel aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De 

zwakke concurrentie in de dienstensector" (55034535C) 

09 Question de Reccino Van Lommel à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "La faible 

concurrence dans le secteur des services" (55034535C) 
 

09.01  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de minister, in een per-

fect competitieve markt zouden lage prijzen in principe gegarandeerd 
moeten zijn, omdat er dan voldoende concurrentie is, waarvan de klan-
ten dan kunnen genieten. Als er voldoende spelers op de markt zijn en 
als de prijsinformatie vrij beschikbaar is, zouden de aangeboden pro-
ducten onderling vergelijkbaar moeten zijn. 
 
We zien echter dat in ons land die vrije markt in de dienstensector niet 
ten volle kan spelen, omdat er in heel wat gevallen weinig of geen con-
currentie is, omdat producten nu eenmaal moeilijk vergelijkbaar zijn. In 
dat geval worden er hogere prijzen aangeboden. 
 
Het Planbureau heeft berekend dat in de dienstensector de prijzen 45 
tot 60 % hoger liggen dan wat op basis van de kosten kan worden ver-
wacht. Het gaat daarbij onder meer om de energiebedrijven, de tele-
combedrijven, de farmareuzen en de financiële sector. 
 
De Belgische Mededingingsautoriteit (BMA) wees er in haar jaarver-
slag al op dat een verhoogde waakzaamheid voor deze sectoren aan-
gewezen is. De Europese Commissie suggereert in haar jaarlijkse aan-
bevelingen aan ons land zelfs om nog meer concurrentie in de dien-
stensector toe te laten, vooral bij de telecombedrijven, professionele 
diensten en supermarkten, en om alle barrières die er eventueel zou-
den zijn te doen verdwijnen. 
 
Mijnheer de minister, welke bevindingen hebben de onderzoeken van 
het Prijzenobservatorium opgeleverd? Wat hebt u zelf al gedaan om 
de competitiviteit in de dienstensector te verhogen, om ervoor te zor-
gen dat die prijzen kunnen verlagen? Welke maatregelen acht u aan-
gewezen? Wanneer mogen we concrete initiatieven ter zake verwach-
ten? 
 

09.01 Reccino Van Lommel (VB): 

Sur un marché concurrentiel, des 
prix bas devraient être garantis. 
Cependant, le secteur des services 
connaît une concurrence trop faible 
dans notre pays, et le Bureau du 
Plan a calculé que les prix y sont 
45 % à 60 % plus élevés que ce 
que les coûts justifient. Sont con-
cernés, entre autres, les entre-
prises énergétiques et de télécom-
munications, les géants pharma-
ceutiques et le secteur financier. 
L'Autorité belge de la Concurrence 
(ABC) recommandait déjà dans 
son rapport annuel une vigilance 
accrue concernant ces secteurs. 
Dans ses recommandations an-
nuelles, la Commission euro-
péenne suggère même de per-
mettre une plus grande concur-
rence dans le secteur des services, 
en particulier dans les télécommu-
nications, les services profession-
nels et les supermarchés, afin de 
lever les barrières. 
 
Quels enseignements le ministre 
tire-t-il des études de l'Observa-
toire des prix? Qu'a-t-il déjà entre-
pris pour accroître la compétitivité 
dans le secteur des services? 
Quelles mesures juge-t-il appro-
priées? Quand pouvons-nous at-
tendre des initiatives concrètes?  
 

09.02 Minister Pierre-Yves Dermagne: Het Prijzenobservatorium pu-

bliceert jaarlijks een verslag over de werking van de verschillende goe-
deren- en dienstenmarkten. In dat verslag analyseert het Prijzenobser-
vatorium meer dan 500 sectoren. Het doel is sectoren op te sporen die 

09.02  Pierre-Yves Dermagne, 

ministre: Le rapport annuel de l'Ob-
servatoire des prix constitue un ou-
til pour l'ABC et les services de ré-
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mogelijk slecht functioneren en daarom speciale aandacht van de au-
toriteiten vereisen. Het jaarverslag is een instrument voor de Belgische 
Mededingingsautoriteit en de verschillende regelgevende diensten.  
 
Hoewel sommige sectoren zwaar getroffen werden door de beperkin-
gen van de laatste jaren, wijst de algemene trend op een beperkte im-
pact op het niveau van de marges in 2020 en op een opwaartse trend 
voor het jaar 2021. Het Prijzenobservatorium en de Belgische Mede-
dingingsautoriteit volgen de concurrentie in de dienstensector op de 
voet en sporen mogelijke belemmeringen op, zodat die kunnen worden 
aangepakt. 
 
De federale regering heeft al initiatieven genomen om de concurrentie 
te stimuleren. Zo zal in de nabije toekomst de concurrentie op de tele-
commarkt worden aangewakkerd door de komst van een nieuwe ope-
rator. De komst van deze vierde speler zou de prijzen voor mobiele 
data en telefonie moeten doen dalen. 
 
Ik heb bijvoorbeeld ook een wetsontwerp voorbereid om de concurren-
tie voor banken en verzekeringsmaatschappijen te stimuleren door een 
regulatie van de sector. Het is de bedoeling om de gebundelde verkoop 
met hypotheken beter te reguleren.  
 

gulation. Bien que certains sec-
teurs aient été durement touchés 
par les restrictions des dernières 
années, la tendance générale in-
dique une incidence limitée sur les 
marges en 2020 et une tendance à 
la hausse pour l'année 2021. L'Ob-
servatoire des prix et l'ABC suivent 
de près la concurrence dans le 
secteur des services et identifient 
les obstacles potentiels afin d'y re-
médier. Le gouvernement fédéral a 
déjà pris des initiatives en vue de 
stimuler la concurrence, notam-
ment en autorisant l’accès d’un 
nouvel opérateur au marché des 
télécommunications. J'ai égale-
ment préparé un projet de loi visant 
à stimuler la concurrence entre les 
banques et les compagnies d'assu-
rances par une meilleure régle-
mentation de la vente groupée 
dans le cadre des crédits hypothé-
caires.  
 

09.03  Reccino Van Lommel (VB): De resultaten van de rapporten 

zijn één zaak. Als men echter alle studies en aanbevelingen van het 
Prijzenobservatorium, het Planbureau, de BMA en de Europese Com-
missie naast elkaar legt, ziet men dat er heel wat werk aan de winkel 
is. We zien immers overduidelijk dat de concurrentie in de diensten-
sector niet groot genoeg is.  
 
U zegt dat het Prijzenobservatorium alles op de voet volgt. Observeren 
is allemaal goed en wel, maar daaruit moeten wel acties voortvloeien.  
 
U spreekt over genomen initiatieven, maar eigenlijk moet u nog initia-
tieven nemen. U zegt dat u een vierde telecomspeler op de markt zult 
toelaten om meer concurrentie te bewerkstelligen. Binnenkort zult u 
ook een wetsontwerp voorstellen met betrekking tot de gebundelde 
verkoop in de bank- en verzekeringssector. Dat zijn allemaal stapjes 
die genomen moeten worden en wij zullen die uiteraard ook steunen, 
maar ze zijn zeker niet voldoende. 
 
Als de prijzen 45 à 60 % hoger liggen dan wat men op basis van de 
kosten mag verwachten, dan klopt het niet. Dan is er nog veel werk 
aan de winkel. Die twee maatregelen die u vernoemt, gaan uit van 
goede bedoelingen en zijn noodzakelijk, maar zullen druppels op een 
hete plaat blijken te zijn. Ik denk dat u nog een heel traject heeft af te 
leggen, zeker als we al die rapporten mogen geloven. Ik hoop dat u het 
niet bij die twee maatregelen zult laten en nog bijkomende en noodza-
kelijke stappen zult zetten, in het belang van de consument en voor de 
betaalbaarheid van die diensten. 
 

09.03 Reccino Van Lommel (VB): 

Toutes les données de l'Observa-
toire des prix, du Bureau fédéral du 
Plan, de l'ABC et de la Commission 
européenne montrent qu'un travail 
important doit encore être effectué. 
S'il est important d'observer, il faut 
évidemment aussi que ces obser-
vations servent à quelque chose. 
Le ministre cite des initiatives inté-
ressantes, mais elles sont large-
ment insuffisantes. Ce sont des 
gouttes d'eau dans l'océan qui ne 
permettront absolument pas de re-
médier aux prix élevés. Le ministre 
doit passer à l'action.  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

10 Questions jointes de 

- Marco Van Hees à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Les diamants russes pas-
sant par Anvers" (55034590C) 
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- Reccino Van Lommel à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Les contrôles en ma-
tière de commerce de diamants" (55035001C) 

10 Samengevoegde vragen van 

- Marco Van Hees aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De transit van Russische 
diamanten via Antwerpen" (55034590C) 
- Reccino Van Lommel aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De controles op de 
diamanthandel" (55035001C) 
 

10.01  Marco Van Hees (PVDA-PTB): Monsieur le président, mon-

sieur le ministre, je fais référence à une enquête qui était récente au 
moment où j’ai introduit la question. Cette enquête de la RTBF est in-
titulée "La Belgique protège-t-elle le secteur du diamant russe?" - avec 
un point d’interrogation, dont je ne sais pas s’il était nécessaire. 
 
Il est difficile de comprendre qu’alors que les sanctions contre la Russie 
ont un impact social fort sur la population de notre pays, le secteur du 
diamant semble avoir droit à un traitement de faveur de la part du gou-
vernement puisque, lors du dixième paquet de sanctions de l’Union 
européenne, notre gouvernement a une fois de plus bloqué toute sanc-
tion dans ce domaine. 
 
On sait que le lobbying du secteur, à travers l’Antwerp World Diamond 
Center (AWDC), fonctionne à fond et que le diamant est l’un des sec-
teurs de l’économie belge ayant le plus développé ce que je vais ap-
peler des "liaisons dangereuses" avec le monde politique. 
 
L’enquête de la RTBF indique que "les importations de diamants 
russes en valeur continuent de trouver leur chemin vers Anvers, retrou-
vant même ses niveaux d’avant-guerre pour janvier 2023". 
 
Monsieur le ministre, quels sont le volume et le montant des importa-
tions belges de diamants russes en janvier 2023? Vu que nous 
sommes en avril, nous pourrions ajouter les mois suivants, si vous en 
disposez. Quels étaient-ils en janvier 2022 et en janvier 2021? Confir-
mez-vous le retour aux valeurs d’avant-guerre? Le cas échéant, com-
ment l’expliquez-vous? 
 
Quant à ces liaisons dangereuses, ou potentiellement dangereuses, 
est-ce vous, le premier ministre ou un autre ministre qui gère le dossier 
des diamants russes au niveau fédéral? Avez-vous eu des contacts 
avec les milieux diamantaires concernant par exemple cette question 
des sanctions? Si oui, avec qui? Avez-vous connaissance de contacts 
d’autres membres du gouvernement avec ces milieux diamantaires? 
 
Comment justifiez-vous le traitement de faveur obtenu par ce secteur? 
 

10.01  Marco Van Hees (PVDA-

PTB): De sancties tegen Rusland 
hebben een forse impact, maar de 
diamantsector heeft niettemin recht 
op een voorkeursbehandeling. 
Toen het sanctiepakket van de Eu-
ropese Unie uitgewerkt werd, heeft 
onze regering elke sanctie op dat 
vlak tegengehouden.  
 
Uit een onderzoek van de RTBF 
komt naar voren dat ruwe Russi-
sche diamanten nog altijd hun weg 
naar Antwerpen vinden en dat de 
invoer in januari 2023 weer even 
hoog lag als voor de oorlog.  
 
Wat is de omvang (hoeveelheid en 
bedrag) van de Belgische invoer 
van Russische diamanten in janu-
ari 2023? Over welke hoeveelhe-
den en bedragen ging het in januari 
2022 en 2021? Wie beheert het 
dossier van de Russische diaman-
ten op federaal niveau? Heeft u of 
hebben andere regeringsleden 
contact gehad met diamantairs? 
Hoe rechtvaardigt u de voorkeurs-
behandeling voor die sector?  
 

10.02  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de voorzitter, mijnheer 

de minister, het Centrum Integriteit heeft blijkbaar klachten ontvangen 
over de controles door de FOD Economie op de diamanthandel. Blijk-
baar hebben enkele ambtenaren problemen met het gebrek aan inte-
griteit. Er zou hun gevraagd worden om onjuiste informatie te vermel-
den in expertiserapporten en dergelijke. Een aantal wettelijke regels 
zou niet worden nageleefd. In een aantal gevallen is er zelfs sprake 
van omkoopgeschenken.  
 
Het vreemde is dat de fysieke controle van de diamanten an sich ge-
beurt door experts in dienst van het Diamond Office, een afdeling van 
het Antwerp World Diamond Centre en dus niet van de FOD Economie. 
De FOD Economie bepaalt enkel hoe er gecontroleerd moet worden 
en verschaft daarvoor een soort van wettelijke erkenning. Dat betekent 

10.02 Reccino Van Lommel (VB): 

Le Centre Intégrité a reçu des 
plaintes concernant les contrôles 
du commerce de diamants effec-
tués par le SPF Économie. Le SPF 
ne fait que déterminer les modali-
tés de ces contrôles. Ce qui est bi-
zarre, c'est que les experts qui con-
trôlent le secteur du diamant sont 
payés par le secteur lui-même et 
qu'il n'est même pas permis de 
conserver des copies de leurs rap-
ports. 
 



 12/04/2023 CRIV 55 COM 1048 
 

CHAMBRE-5E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2022 2023 KAMER-5E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

22 

dat de experts die de diamantsector controleren, door de sector zelf 
worden betaald. Dat is toch een vreemde manier van werken, want van 
hun rapporten mogen zelfs geen kopieën bijgehouden worden, noch 
op papier, noch digitaal. 
 
Mijnheer de minister, die werkwijze in ogenschouw nemend, bent u op 
de hoogte van de wanpraktijken die in de diamanthandel gebeuren? 
Welk gevolg werd gegeven aan de diverse klachten? Hebt u zelf of 
hebben uw diensten al overlegd? Zal er werk gemaakt worden van 
meer onafhankelijke controles, aangezien de huidige controleurs door 
de sector worden betaald? Welke aanpassingen aan heel dat contro-
lesysteem liggen op tafel? Welk tijdpad plant u voor eventuele hervor-
mingen? 
 

Le ministre est-il au courant de ces 
pratiques abusives? Quelle suite a-
t-elle été réservée aux plaintes? 
Des contrôles plus indépendants 
seront-ils instaurés?  
 

10.03  Pierre-Yves Dermagne, ministre: Monsieur Van Hees, je suis 

à même de vous fournir les chiffres à flux tendu: 
- En janvier 2023, la Belgique importait 1 120 680,12 carats (diamant 
brut) en provenance de Russie pour une valeur de 132 533 434 euros.  
- En janvier 2021, 1 954 115,20 carats pour une valeur de 
110 894 953,85 euros.  
- En janvier 2022, 1 248 327,20 carats pour une valeur de 
97 153 829,69 euros. 
Les chiffres sont précisés au centième de carat près et au centime 
d'euro. 
 

10.03 Minister Pierre-Yves 

Dermagne: In januari 2023 heeft 
België 1.120.680,12 karaat ruwe 
diamant uit Rusland ingevoerd, ter 
waarde van 132.533.434 euro. In 
januari 2021 was dat 1.954.115,20 
karaat, ter waarde van 
110.894.953,85 euro, en in januari 
2022 1.248.327,20 karaat, ter 
waarde van 97.153.829,69 euro.  
 

In vergelijking met januari 2021 is de ingevoerde hoeveelheid in januari 
2023 met meer dan 40 % gedaald. We hebben geen andere verklaring 
dan de inspanningen van de sector om zijn afhankelijkheid van de Rus-
sische invoer te verminderen. Deze kwestie wordt op Europees en mul-
tilateraal niveau behandeld. Verschillende regeringsleden zijn dan ook 
betrokken bij het verloop ervan. 
 

Par rapport à janvier 2021, la quan-
tité importée en janvier 2023 a 
baissé de plus de 40 %. Nous 
n’avons pas d’autre explication à 
ce phénomène si ce n’est les ef-
forts fournis par le secteur pour ré-
duire sa dépendance à l’égard des 
importations russes. Cette ques-
tion est traitée à l’échelon euro-
péen et multilatéral. Différents 
membres du gouvernement y sont 
associés.  
 

Messieurs Van Lommel et Van Hees, l'administration de l'Économie 
entretient des contacts quotidiens avec les milieux diamantaires dans 
le cadre de l'exercice des fonctions légales relatives à la surveillance 
de ce secteur. En ce qui me concerne, je n'en ai pas eu avec les milieux 
diamantaires au sujet des sanctions. J'ai en effet visité, au mois d'août 
dernier, le Diamond Centre et j'ai pu assister sur place au travail des 
fonctionnaires des SPF Économie et Finances, dans une structure par-
ticulièrement sécurisée et contrôlée, millimètre par millimètre, carat 
après carat. Vous pouvez le constater au moyen des chiffres que je 
vous ai donnés à l'instant. 
 
Ensuite, il ne me semble pas anormal qu'un service public fasse l'objet 
d'une redevance. On le voit dans plusieurs secteurs, qui sont financés 
par une redevance. C'est le cas de la Douane avec les tarifs douaniers. 
Je pense aussi à la réforme que j'ai défendue au sujet du financement 
de l'Autorité belge de la Concurrence. Par conséquent, cette méthode 
ne me semble pas a priori anormale et problématique dès lors que 
l'indépendance et le professionnalisme des agents de nos services pu-
blics sont garantis - ce dont je suis convaincu. 
 
Je reviens aux différents contacts avec le secteur. Monsieur Van Hees, 
je vous invite à interroger mes collègues quant aux éventuels contacts 

De diensten van de FOD Economie 
staan dagelijks in contact met de 
diamantairskringen waarop ze toe-
zicht uitoefenen. In augustus heb ik 
in het Diamond Center zelf kunnen 
zien hoe de FOD Economie en de 
FOD Financiën te werk gaan in een 
zeer gecontroleerde structuur, zo-
als de gegeven cijfers aantonen.  
 
Een overheidsdienst mag een bij-
drage ontvangen, zolang de onaf-
hankelijkheid en het professiona-
lisme van de ambtenaren gegaran-
deerd zijn. Dat is bijvoorbeeld ook 
het geval bij de Douane en de Bel-
gische Mededingingsautoriteit. 
 
Mijnheer Van Hees, noch ik, noch 
mijn kabinet hebben contact gehad 
met de diamantsector over de 
sancties. Die heeft zich ook niet tot 
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qu'ils auraient pu nouer avec les représentants du monde diamantaire 
en ce qui concerne les sanctions. En tout cas, ni moi ni mon cabinet 
n'en avons eu, tout comme nous n'avons pas été interpellés par le sec-
teur à ce propos. 
 
Comme vous le savez, la Commission européenne a décidé, dès 2022, 
de travailler avec ce secteur pour réduire la dépendance européenne 
au diamant russe, ainsi que par la voie multilatérale afin de limiter le 
plus possible les possibilités de contourner l'embargo européen qui le 
frappe. Nous savons en effet que plusieurs États sont bien moins re-
gardants que la Belgique et l'Union européenne en ce domaine, aussi 
bien pour ce que l'on appelle les "diamants de conflit" que les diamants 
russes dont nous parlons en ce moment. 
 
Vous aurez également noté que le G7 a décidé, le 24 février dernier, 
d'une interdiction d'importation des diamants sur les marchés des pays 
qui le composent. Ses membres, à savoir les États-Unis, le Royaume-
Uni, l'Allemagne, la France, l'Italie, le Japon et le Canada représentent 
à eux seuls 70 % du marché mondial du diamant. Il faut à présent que 
cette décision se traduise par un prochain paquet de sanctions euro-
péennes, que la Belgique ne bloquera absolument pas. 
 

ons gericht daarover.  
 
Sinds 2022 besloot de Europese 
Commissie om samen te werken 
met de sector om Europa minder 
afhankelijk te maken van Russi-
sche diamanten en om multilate-
raal te werk te gaan om te voorko-
men dat het Europese embargo 
wordt omzeild. Sommige landen 
zien daar immers een stuk minder 
nauwlettend op toe. 
 
De G7 heeft beslist om de invoer 
van Russische diamanten te ver-
bieden. De G7 vertegenwoordigt 
70% van de wereldwijde diaman-
tenmarkt. Die beslissing zal bin-
nenkort omgezet worden in Euro-
pese sancties, waartegen België 
zich niet zal verzetten.  
 

10.04  Marco Van Hees (PVDA-PTB): Monsieur le ministre, j'entends 

que, selon vous, il n'y a pas de volonté du gouvernement belge d'em-
pêcher les sanctions envers les diamantaires. Ce n'est pas ce qui res-
sort de la presse. De plus, on sait que les liens entre le monde des 
diamantaires et le monde politique belge sont très étroits. Il suffit de se 
rappeler qu'à une époque, un "Diamant Club" avait été créé au sein de 
ce Parlement, par des parlementaires. 
 

10.04  Marco Van Hees (PVDA-

PTB): Volgens u wil de regering 
geen sancties tegen diamanthan-
delaars verhinderen. De pers zegt 
iets anders en de banden tussen 
diamanthandelaars en Belgische 
politici zijn erg nauw.  
 

10.05  Pierre-Yves Dermagne, ministre: Vous me l'apprenez, mon-

sieur Van Hees. 
 

10.05 Minister Pierre-Yves 

Dermagne: Dat hoor ik voor het 
eerst.  
 

10.06  Marco Van Hees (PVDA-PTB): C'est d'ailleurs Jan Jambon qui 

présidait ce club. Il y a eu aussi une commission d'enquête sur la tran-
saction pénale élargie à l'occasion de laquelle on a pu constater toute 
la puissance de la force de frappe des diamantaires à l'égard du monde 
politique. Il y a eu la "taxe carat" qui a profité aux diamantaires et qui 
est d'ailleurs sur la sellette aujourd'hui. Ces pressions existent malheu-
reusement et elles sont très efficaces. 
 
Si, lors du dixième paquet de sanctions, les diamants ne sont toujours 
pas concernés, on pourra dire que c'est lié à ce que ce que j'appelle 
"les liaisons dangereuses" entre le monde politique belge et les dia-
mantaires anversois. 
 

10.06  Marco Van Hees (PVDA-

PTB): Jan Jambon was voorzitter 
van de in dit Parlement opgerichte 
Diamant Club. 
 
De onderzoekscommissie naar de 
verruimde strafrechtelijke minne-
lijke schikking heeft de slagvaar-
digheid van diamanthandelaars ten 
aanzien van politici aangetoond. 
 
De karaattaks kwam ten goede aan 
de diamanthandelaars. 
 
Als het tiende sanctiepakket de di-
amanten niet in het vizier neemt, 
zullen we begrijpen waarom.  
 

10.07  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de minister, ik vraag me 

af welke repliek ik eigenlijk moet geven. U hebt op geen enkele van 
mijn vragen geantwoord. U heeft enkel gesproken over de sancties. 
Mijn vraag is gekoppeld, maar ze ging niet over de sancties.  
 
Ik had het over de wanpraktijken die zich blijkbaar voordoen binnen de 
verschillende diensten. Het Centrum Integriteit heeft klachten ontvan-

10.07 Reccino Van Lommel (VB): 

Le ministre n'a répondu à aucune 
de mes questions. Il ignore mes 
questions sur les pratiques abu-
sives. Son attitude me déçoit pro-
fondément.  
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gen over controles in de diamantsector. We zien uiteindelijk dat de ex-
perts die de diamantsector controleren betaald worden door de sector 
zelf. Daar loopt blijkbaar van alles mis, anders komen er immers geen 
klachten binnen. Die zullen toch niet zomaar uit de lucht gegrepen zijn.  
 
Maar u antwoordt niet. U negeert mijn vraag totaal. U zegt er niets over. 
U zegt niet dat u dit een halt zult toeroepen, dat u maatregelen zult 
nemen, of dat u ervan op de hoogte bent, dat u onafhankelijke contro-
les zult waarborgen. Niets van dat alles heeft u gezegd.  
 
Ik vraag mij af waarom ik vragen moet indienen aan u, en hier vragen 
kan komen stellen als parlementslid om controle op de regering uit te 
oefenen, als u mijn vragen gewoon straal negeert. Het is trouwens niet 
de eerste keer dat u dat vandaag doet, mijnheer de minister.  
 
Ik ben diep teleurgesteld dat u zo'n belangrijk onderwerp, zeker wan-
neer er beweringen van wanpraktijken zijn, straal negeert en niet op 
mijn vragen antwoordt. 
 
Mijnheer de voorzitter, ik vind het de schaamte voorbij dat we op deze 
manier ons werk moeten doen. Dat kan toch echt niet de bedoeling 
zijn.  
 
L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

11 Question de Patrick Prévot à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "La lutte contre 

les ventes forcées repérées chez My Collections" (55034638C) 

11 Vraag van Patrick Prévot aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De bestrijding 

van afgedwongen aankopen bij My Collections" (55034638C) 
 

11.01  Patrick Prévot (PS): Monsieur le président, monsieur le mi-

nistre, plusieurs témoignages de consommateurs arnaqués par des 
ventes forcées affluent, notamment sur les réseaux sociaux. C'est la 
société My Collections qui serait à l'origine de ces plaintes, puisqu'un 
démarchage téléphonique prétend que la personne contactée a gagné 
un concours et, quelques jours plus tard, le supposé cadeau arrive par 
voie postale, accompagné d'une souscription à un abonnement. L'en-
grenage est ainsi lancé: si le virement n'est pas effectué, le consom-
mateur reçoit des rappels de paiement et même une lettre d'huissier. 
 
La loi est claire, monsieur le ministre: le vendeur doit donner les infor-
mations précontractuelles au consommateur, à savoir la nature du con-
trat, les prix, le droit de rétractation, etc. Si cela n'est pas fait, il s'agit 
évidemment d'une vente forcée. Le Centre Européen des Consomma-
teurs préconise d'ailleurs de mettre fin à l'appel rapidement et qu'en 
cas de colis reçu, il faut directement le renvoyer vers l'expéditeur. 
 
Les pratiques de My Collections sont honteuses. En outre, il est bon 
de rappeler qu'il existe des personnes plus vulnérables que d'autres 
– je pense notamment aux personnes âgées, aux personnes en situa-
tion de précarité ou plus fragiles – qui peuvent justement d'emblée ap-
précier de remporter un gain, quel qu'il soit, et qui se retrouvent ensuite 
contraintes à une dépense imprévue afin d'assumer la fameuse sous-
cription à cet abonnement. 
 
Monsieur le ministre, mes questions sont très simples. Face à ce type 
de pratiques honteuses, il faut pouvoir être intransigeant. Dès lors, 
avez-vous réclamé que l'Inspection économique ouvre une enquête 
sur les méfaits de la société My Collections?  

11.01  Patrick Prévot (PS): Tegen 

de firma My Collections werden er 
klachten ingediend wegens afge-
dwongen aankopen. Tijdens een 
telemarketingcampagne krijgt de 
gecontacteerde persoon te horen 
dat hij een wedstrijd gewonnen 
heeft. Samen met het zogenaamde 
geschenk, dat via de post opge-
stuurd wordt, krijgt de winnaar een 
inschrijving voor een abonnement. 
Indien hij het abonnementsgeld 
niet overschrijft, wordt hij voortdu-
rend opgebeld en krijgt hij zelfs een 
brief van een deurwaarder in de 
bus. De verkoper is echter verplicht 
om de aard van de overeenkomst 
te vermelden en informatie te ver-
schaffen over de prijzen en het her-
roepingsrecht. Doet hij dat niet, 
dan betreft het een afgedwongen 
aankoop en moet het pakje onmid-
dellijk naar de verzender terugge-
stuurd worden. Sommige veeleer 
kwetsbare consumenten laten zich 
echter beetnemen.  
 
Hebt u de Economische Inspectie 
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La législation en vigueur semble, au vu de cet exemple, insuffisante. 
Envisagez-vous d'entreprendre d'autres démarches pour la perfection-
ner?  
 

de opdracht gegeven om een on-
derzoek in te stellen naar My Col-
lections? Bent u van plan om de 
geldende wetgeving te verstren-
gen?  
 

11.02  Pierre-Yves Dermagne, ministre: Monsieur Prévot, une en-

quête est déjà en cours au sein de l'Inspection économique. Si néces-
saire une demande de mesures sera envoyée aux autorités néerlan-
daises, l'entreprise étant établie aux Pays-Bas. 
 
Je ne peux cependant pas communiquer sur le contenu et les éléments 
précis de cette enquête. Je me bornerai à rappeler la législation qui est 
claire: lorsque le contrat est conclu par téléphone, l'entreprise doit au 
minimum fournir au consommateur, avant la conclusion du contrat, les 
informations concernant l'identité de l'entreprise, les principales carac-
téristiques des biens ou des services et le prix total, la durée du contrat, 
les conditions de résiliation en cas de contrat à durée indéterminée 
ainsi que le délai et les modalités d'exercice du droit de rétractation. 
 
Si le consommateur n'est pas clairement informé de ces éléments ou 
de l'abonnement, l'achat est considéré comme étant forcé, ce qui cons-
titue une pratique commerciale agressive interdite. C'est donc sur la 
base de la législation que les éléments relatifs aux cas que vous avez 
évoqués et que ces plaintes seront analysés. 
 

11.02 Minister Pierre-Yves 

Dermagne: Er loopt een onder-
zoek. Indien nodig zullen we de 
Nederlandse overheden vragen 
maatregelen te nemen. De wet is 
duidelijk: wanneer het contract 
telefonisch gesloten wordt, moet 
het bedrijf vóór de afsluiting ervan 
informatie verstrekken over de 
identiteit van het bedrijf, de ken-
merken van de goederen en 
diensten, waaronder de totale prijs, 
de duur van het contract, de 
voorwaarden voor de opzegging 
ervan en de voorwaarden voor de 
uitoefening van het herroepings-
recht. Wordt dit alles niet gedaan, 
dan is er sprake van een afge-
dwongen aankoop, die verboden 
is.  
 

11.03  Patrick Prévot (PS): Monsieur le ministre, je vous remercie. 

 
Lorsque j'ai pris connaissance des pratiques de My Collections, ma vo-
lonté était de m'assurer que vous feriez diligenter une enquête par l'Ins-
pection économique. Je suis content d'entendre qu'elle est en cours. 
Je comprends votre prudence de ne pas en communiquer davantage. 
 
Je connais également votre volontarisme en matière de protection du 
consommateur. Je ne doute pas que si l'enquête venait à démontrer 
qu'il y a des méfaits, ceux-ci seront sanctionnés. Et si l'enquête devait 
mettre en lumière des failles dans notre législation, votre cabinet et 
vous-même devriez rendre la législation actuelle plus perfectible afin 
d'éviter à l'avenir de telles mésaventures aux consommateurs. 
 

11.03  Patrick Prévot (PS): Het 

verheugt me te vernemen dat er 
een onderzoek loopt. Als er mazen 
in de wet zijn die dit soort agres-
sieve praktijken mogelijk maken, 
moeten die gedicht worden om de 
consument te beschermen.  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 
Le président: La question n° 55034685C de Mme Rohonyi est reportée. 
 

12 Question de François De Smet à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "La mise en 

place du service bancaire minimum" (55035046C) 

12 Vraag van François De Smet aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De invoe-

ring van de minimale bankdienst" (55035046C) 
 

12.01  François De Smet (DéFI): Monsieur le ministre, force est de 

constater que les exclusions bancaires d'entreprises sont devenues 
monnaie courante. Un nombre croissant d'entreprises et d'associations 
se sont vu refuser l'accès aux services bancaires ou ont vu leur relation 
avec leur banque prendre fin sans recevoir de justification. 
 
Les entreprises sont en principe tenues, en vertu de la législation 
belge, d'ouvrir un compte courant dans une banque ou un établisse-

12.01  François De Smet (DéFI): 

Bankuitsluitingen voor bedrijven 
komen steeds vaker voor: bedrij-
ven en verenigingen wordt de toe-
gang tot bankdiensten ontzegd of 
hun relatie met hun bank wordt 
zonder reden beëindigd. Ook parti-
culieren krijgen ermee te maken. 
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ment financier. Toutefois, certaines entreprises, en raison de leurs sec-
teurs d'activité ou de leur actionnariat sont considérées comme sus-
pectes et se voient très fréquemment refuser l'ouverture d'un compte 
ou signifier la fin de leur relation commerciale avec leur banque. 
 
Du côté des banques, il n’y a pas de motivation de l’exclusion d’autant 
que les banques s’exonèrent de toute obligation de motivation dans 
leurs conditions générales. Les exclusions bancaires s'étendent éga-
lement aux particuliers. 
 
S’il est vrai que le législateur a créé un cadre juridique instaurant un 
service bancaire de base, dont l’arrêté royal d’exécution est entré en 
vigueur le 26 janvier dernier, le système n’est pas encore fonctionnel. 
En effet, il semblerait que la Chambre du service bancaire de base, 
chargée d’examiner les demandes, ne soit pas encore mise en place. 
 
Monsieur le ministre, disposez-vous de chiffres concernant le nombre 
d’entreprises et d’associations qui ont été exclues par des banques en 
2021 et 2022? Quels sont les secteurs d’activité les plus touchés par 
ce phénomène? Qu'en est-il pour les particuliers? 
 
Confirmez-vous le retard lié à la mise en place de la Chambre du ser-
vice bancaire de base à destination des entreprises et associations? 
Dans l’affirmative, en connaissez-vous les raisons? 
 
Avez-vous pu échanger avec les différents organismes financiers sur 
la problématique des exclusions bancaires?  Qu’est-il ressorti de vos 
échanges?  
 

Hoewel de wetgever een kader 
heeft gecreëerd voor de basis-
bankdienst, waarvan het koninklijk 
besluit op 26 januari in werking is 
getreden, is het systeem nog niet 
operationeel: de basisbankdienst-
kamer, die belast is met het onder-
zoek van de aanvragen, werd nog 
niet opgericht. 
 
Hebt u cijfers over het aantal bedrij-
ven en verenigingen die in 2021 en 
2022 door een bank werden uitge-
sloten? Welke sectoren worden het 
meest getroffen? Hoe zit het met 
particulieren? Klopt het dat de op-
richting van de basisbankdienst-
kamer vertraging oploopt en kent u 
de redenen hiervoor? Hebt u de 
kwestie van de bankuitsluitingen 
kunnen bespreken met de financi-
ele instellingen?  
 

12.02  Pierre-Yves Dermagne, ministre: Monsieur De Smet, je ne dis-

pose pas de chiffres concernant le nombre d’entreprises et d’associa-
tions qui se sont vu refuser un compte. Nous avons évoqué cette pro-
blématique à de nombreuses reprises lors des travaux de cette com-
mission. Une proposition de loi avait été votée pendant la période d'af-
faires courantes à laquelle nous avions tenté de donner une concréti-
sation par l'adoption d'un arrêté royal. Mais la section de législation du 
Conseil d'État avait alors estimé que la base légale n'était pas suffi-
sante pour pouvoir mettre en place ce service bancaire minimum pour 
les entreprises et mettre en place la Chambre du service bancaire.  
 
Tout cela a été réparé. Si elle a pris du temps à se mettre en place, la 
Chambre du service bancaire est aujourd'hui pleinement opération-
nelle. Les entreprises, les associations et les missions diplomatiques 
peuvent déposer une demande sous format papier ou électronique de-
puis le 27 février 2023, date de lancement de l’application en ligne. 
 
Je pense qu'on doit laisser à la Chambre le temps de fonctionner et de 
pouvoir exercer ses compétences face à cette problématique qui est 
effectivement réelle. Comme je l'ai dit, nous avons eu à plusieurs oc-
casions le débat au sein de cette commission avec toute une série de 
cas particuliers spécifiques, que ce soit au niveau des missions diplo-
matiques, dans le secteur bancaire évoqué ici voici quelques instants, 
dans d'autres secteurs ou, comme vous l'avez évoqué, en lien avec 
l'actionnariat, le secteur d'activité ou les pays dans lesquels ces entre-
prises et associations sont actives. 
 
Je vous invite donc à me reposer cette question dans quelques mois 
pour que je puisse, sur la base de l'expérience, vous fournir les diffé-
rents éléments plus précis. 
 

12.02 Minister Pierre-Yves 

Dermagne: Ik heb geen cijfers 
over het aantal bedrijven en 
verenigingen waaraan een 
rekening geweigerd werd. In de 
periode van lopende zaken werd er 
een wetsvoorstel goedgekeurd, 
maar volgens de Raad van State 
was de wettelijke grondslag 
ontoereikend om die minimale 
bankdienst en de basisbankdienst-
kamer in te voeren.  
 
Die kamer is nu operationeel. 
Sinds 27 februari 2023 kunnen be-
drijven en verenigingen een papie-
ren of elektronische aanvraag in-
dienen. 
 
Men moet die kamer nu de tijd laten 
om haar bevoegdheden uit te oefe-
nen. Ik verzoek u mij over enkele 
maanden opnieuw te ondervragen 
zodat ik u, op basis van de opge-
dane ervaringen, preciezere gege-
vens kan meedelen.  
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12.03  François De Smet (DéFI): Monsieur le ministre, je vous remer-

cie. Nous ne manquerons pas de voir ce que vont donner les premiers 
travaux de la Chambre du service bancaire de base et, le cas échéant, 
je reviendrai vers vous dans quelques mois. 
 

12.03  François De Smet (DéFI): 

Ik zal de werkzaamheden van de 
basisbankdienst-kamer van nabij 
opvolgen en u eventueel opnieuw 
ondervragen.  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 
Le président: Monsieur Bihet étant absent, sa question n° 55035059C est sans objet. 
 

13 Vraag van Reccino Van Lommel aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De af-

zetprijzen van groenten en fruit" (55035102C) 

13 Question de Reccino Van Lommel à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Les prix 

à la production des fruits et légumes" (55035102C) 
 

13.01  Reccino Van Lommel (VB): Uit cijfers van Statbel blijkt dat de 

afzetprijzen voor sommige landbouwproducten in januari sterk zijn ge-
stegen. Er is in een maand tijd een stijging van 27,6 % voor appelen, 
idem voor peren en er is een stijging van bijna 20 % voor aardappelen. 
 
In de geplande fiscale hervorming zou de btw op groenten en fruit wor-
den afgeschaft, waardoor de prijs van die producten zou dalen. Dat 
kan alleen maar werken als de winkeliers hierop niet anticiperen door 
hun marge alvast te vergroten, opdat het belastingvoordeel van 6 % in 
hun zakken zou verdwijnen. Hoe kan men voorkomen dat supermarkt-
ketens anticiperen op die toekomstige daling van de afzetprijzen voor 
groenten en fruit door alvast hun marges daarop te vergroten? Ik moet 
hier trouwens bij vermelden dat landbouwers nu al amper iets voor hun 
producten krijgen en dat de supermarktketens wel van de marges pro-
fiteren. Welke controles werden en worden er uitgevoerd op de prijs-
zetting voor groenten en fruit? 
 

13.01 Reccino Van Lommel (VB): 

Les chiffres de Statbel montrent 
que les prix à la production de cer-
tains produits agricoles ont de nou-
veau fortement augmenté en jan-
vier. La réforme fiscale en projet 
prévoit la suppression de la TVA 
sur les fruits et légumes.  
 
Comment empêcher les chaînes 
de supermarchés d'anticiper cette 
future baisse des prix de vente des 
fruits et légumes en augmentant 
déjà leurs marges? Quels con-
trôles seront-ils effectués sur la 
fixation des prix des fruits et lé-
gumes?  
 

13.02 Minister Pierre-Yves Dermagne: De afzetprijsindex van Statbel 

geeft de evolutie weer van de landbouwprijzen. Het ontwerp van fiscale 
hervorming heeft echter betrekking op de btw-tarieven, van toepassing 
op de consumentenprijzen. Indien de btw-tarieven op groenten en fruit 
afgeschaft worden, dan zouden daardoor de consumentenprijzen kun-
nen dalen. De intensiteit van de prijsdaling hangt voornamelijk af van 
de intensiteit van de concurrentie op de markt. Via de consumenten-
prijsindex van Statbel kan de impact van die mogelijke maatregel op 
de consumentenprijzen opgevolgd worden. 
 
In een concurrentiële markt lijkt het mij echter weinig waarschijnlijk dat 
de winkelketens in anticipatie op een niet eens besliste toekomstige 
btw-verlaging nu al de marges zouden vergroten op specifieke pro-
ducten. De prijzen voor groenten en fruit worden bepaald door vraag 
en aanbod. Er bestaat immers geen prijsreglementering voor groenten 
en fruit. Er bestaat een specifieke wetgeving in het Wetboek van eco-
nomisch recht betreffende de oneerlijke handelspraktijken tussen on-
dernemingen in de landbouwsector en de voedselvoorzieningsketen, 
die voortvloeit uit een Europese richtlijn. Ten slotte verbiedt het mede-
dingingsrecht onder andere prijsafspraken tussen ondernemingen. 
 

13.02  Pierre-Yves Dermagne, 

ministre: L'indice des prix à la pro-
duction de Statbel reflète l'évolu-
tion des prix agricoles. Cependant, 
le projet de réforme fiscale con-
cerne les taux de TVA applicables 
aux prix à la consommation. Si la 
TVA sur les fruits et légumes est 
supprimée, les prix à la consom-
mation peuvent baisser. La baisse 
des prix dépend principalement de 
la concurrence sur le marché. L'im-
pact peut être suivi grâce à l'indice 
des prix à la consommation de 
Statbel. 
 
Dans un marché concurrentiel, il 
semble peu probable que les 
chaînes de magasins augmentent 
dès maintenant leurs marges pour 
anticiper une future réduction de la 
TVA qui n'est pas encore décidée. 
Les prix des fruits et légumes sont 
déterminés par l'offre et la de-
mande.  
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Le Code de droit économique con-
tient une législation spécifique sur 
les pratiques du marché déloyales 
entre les entreprises agricoles et la 
chaîne d'approvisionnement ali-
mentaire. Le droit de la concur-
rence interdit les accords sur les 
prix entre les entreprises.  
 

13.03  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de minister, dank u wel 

voor uw antwoord. Misschien anticiperen handelaars nog niet op de 
eventuele btw-verlaging, want de hervorming is nog helemaal niet 
rond, maar het kan wel. Dat hebben we trouwens ook al in andere tij-
den gezien. Wanneer de overheid stimuli in de vorm van verlagingen 
geeft om de koopkracht van de burgers te verbeteren of om bepaalde 
producten te promoten, profiteert de aanbieder ervan door de prijs na-
venant te laten stijgen, waardoor er op het einde van de rit niets ge-
beurt. Ik begrijp dat u daarop op dit moment niet kunt anticiperen, maar 
u moet dat wel in het oog houden. 
 
Prijsafspraken zijn verboden. Ik denk ook niet dat de markt in een 
mono- of oligopolistische situatie verkeert. Toch is het vreemd om vast 
te stellen dat de prijsverhogingen van januari 2023 gigantisch zijn. Voor 
appelen en peren bedraagt de stijging bijna 30 %. Dat is heel erg veel. 
Het probleem zit, voor alle duidelijkheid, niet bij de landbouwers; zij 
zien hun marges alsmaar verder inkrimpen. 
 
Ik begrijp dat u weinig wettelijke middelen hebt om in te grijpen, maar 
ik kan u wel aanbevelen om het fenomeen van dichtbij op te volgen en 
in te grijpen waar het nodig is. 
 

13.03 Reccino Van Lommel (VB): 

Ce ne serait pas la première fois 
que les fournisseurs procèdent à 
une augmentation de leurs prix 
lorsque les pouvoirs publics pren-
nent des mesures en faveur du 
pouvoir d'achat. Les prix des 
pommes et des poires, entre 
autres, ont fortement augmenté en 
janvier, et ce n'est pas le fait des 
agriculteurs, qui voient leurs 
marges s'amenuiser de plus en 
plus. Cette situation doit être suivie 
de près.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 
De voorzitter: Vraag nr. 55035204C van de heer De Smet. vervalt. 
 

14 Vraag van Raoul Hedebouw aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De prijsstij-

gingen in de supermarkten, de verschillen met de buurlanden en de prijsblokkering" (55035270C) 

14 Question de Raoul Hedebouw à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "La hausse 

des prix dans les supermarchés par rapport aux pays voisins et le blocage des prix" (55035270C) 
 

14.01  Raoul Hedebouw (PVDA-PTB): Mijnheer de minister, de prij-

zen van de winkelkarren rijzen in België de pan uit. De prijzen blijven 
maar stijgen. Ik krijg steeds meer vragen van mensen die zich afvragen 
hoe het komt dat de prijzen in België en Frankrijk zo verschillend kun-
nen zijn, hoe het komt dat wij in België zoveel meer betalen. Dat is toch 
crazy. Het gaat immers om twee vergelijkbare landen. Veel Belgen ste-
ken nu trouwens de grens over om inkopen te gaan doen. 
 
Het verschil is echt enorm, mijnheer de minister. Ik ben zelf gaan kij-
ken. Ik geef een aantal voorbeelden. Knakworsten van het merk Knacki 
kosten 2,19 euro in Frankrijk en 3,49 euro in België. Rijst, 500 gram 
van Ben’s Original, kost 1,85 euro in Frankrijk en 3,24 euro in België. 
Bolognesesaus van het merk Barilla kost 2,19 euro in Frankrijk en 
3,99 euro in België. Het is allemaal veel duurder in België. Boter van 
het merk Président kost 3,19 euro in Frankrijk en 5,25 euro in België. 
Water van het merk Cristaline kost 1,99 euro in Frankrijk en 2,28 euro 
in België. 
 
Hoe is het mogelijk dat wij zoveel meer moeten betalen in België? Het 

14.01  Raoul Hedebouw (PVDA-

PTB): Les écarts entre les prix de 
produits identiques vendus dans 
les supermarchés belges et les su-
permarchés français ne cessent de 
s'accroître. 
 
Comment est-ce possible? Pour-
quoi notre pays ne fait-il rien pour 
lutter contre ces prix astrono-
miques?  
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gaat om dezelfde merken en dezelfde winkels. Men zou beginnen den-
ken dat die ketens gewoon met onze voeten aan het spelen zijn en dat 
de Belgen weer meer moeten betalen. 
 
Mijnheer de minister, hoe legt u dat verschil uit? Hoe legt u uit dat er in 
België niets aan die torenhoge prijzen wordt gedaan? Wij zijn het beu 
om steeds meer te moeten betalen. Wij willen dat er iets gebeurt aan 
die prijsvorming in België. 
 

14.02 Minister Pierre-Yves Dermagne: Mijnheer Hedebouw, ik heb 

ook de studie van Testaankoop gelezen. Ik begrijp ten volle de ontzet-
ting van de consumenten die de prijs van hun boodschappenmandjes 
sterk zien stijgen. 
 
Uit de recente studie van het Prijzenobservatorium blijkt dat de hoge 
inflatie van voedingsproducten in 2022 te wijten is aan een aanzienlijke 
stijging van de kosten van grondstoffen en energie. Het is ook duidelijk 
dat de marges in elke schakel van de keten onder druk staan. 
 
Ik moet u er echter aan herinneren dat de automatische indexering van 
de lonen en uitkeringen het belangrijkste schild is dat de koopkracht 
van de burgers beschermt. In onze buurlanden, zoals Frankrijk en 
Duitsland, kennen ze dat systeem niet.  
 
We zien ook dat de stijging van de voedselprijzen in België ongeveer 
gelijk is aan de stijging in onze buurlanden. We merken ook dat de 
prijzen van een aantal grondstoffen zoals tarwe, zuivelproducten en 
olie recentelijk zijn gedaald. Hetzelfde geldt voor de energieprijzen. 
Deze kostenverlagingen zouden binnenkort in de consumentenprijzen 
tot uiting moeten komen.  
 
Het Prijzenobservatorium volgt de situatie op de voet. Indien het vast-
stelt dat deze kostenverlagingen, anders dan in onze buurlanden, de 
consumenten in de supermarkten niet ten goede komen, moeten maat-
regelen zoals prijscontroles worden overwogen. 
 
Voorts heb ik het Prijzenobservatorium gevraagd een studie uit te voe-
ren naar de oorzaken van de verschillen in consumentenprijsniveau in 
de supermarkten in België en de buurlanden. Deze studie moet in het 
begin van de tweede helft van 2023 worden afgerond. 
 

14.02  Pierre-Yves Dermagne, 

ministre: Je comprends la réaction 
de nos consommateurs. Selon 
l'Observatoire des prix, l'inflation 
élevée des produits alimentaires 
en 2022 est due à la hausse des 
prix des matières premières et des 
prix énergétiques. À chaque mail-
lon de la chaîne, les marges sont 
sous pression.  
 
L'indexation automatique reste la 
meilleure protection du pouvoir 
d'achat dans notre pays. Ce sys-
tème n'est pas appliqué en France 
ni en Allemagne. La hausse des 
prix des produits alimentaires est 
pourtant comparable chez nos voi-
sins. Entre-temps, les prix du blé, 
des produits laitiers et de l'huile ont 
baissé, de même que ceux de 
l'énergie. Cette baisse devrait être 
bientôt perceptible dans les prix à 
la consommation. Si cette diminu-
tion des coûts ne bénéficie pas aux 
consommateurs belges, contraire-
ment à ceux des États voisins, 
nous devrons envisager des con-
trôles de prix. J'ai sollicité auprès 
de l'Observatoire des prix une 
étude sur les causes des diffé-
rences de prix entre la Belgique et 
ses voisins. J'attends les résultats 
de cette étude pour le deuxième 
semestre de 2023.  
 

14.03  Raoul Hedebouw (PVDA-PTB): Mijnheer de minister, u zegt 

dat de prijsstijging hetzelfde is, maar de prijzen zijn niet dezelfde. Dat 
is juist het probleem. De producten worden echter in dezelfde fabrieken 
gemaakt. De yoghurt en de boter komen allemaal uit dezelfde landen 
en van dezelfde multinationals. De multinationals beslissen gewoon 
om die producten in ons land duurder te verkopen en dat vind ik raar. 
 
Ik vind het dan ook positief dat men in Frankrijk beslist heeft om een 
prijsblokkering in te voeren voor bepaalde producten. Dat is het be-
langrijkste wat we zouden moeten doen, we moeten tussenkomen in 
de markt.  
 
De marges van de multinationals worden ook steeds hoger en hoger 
en het zijn niet de boeren die hiervan genieten. De boeren moeten im-

14.03  Raoul Hedebouw (PVDA-

PTB): Les produits proviennent des 
mêmes usines, mais ils sont 
presque systématiquement vendus 
plus cher chez nous. La France a 
bloqué les prix d'une série de pro-
duits de base. Les prix élevés ne 
profitent pas aux agriculteurs mais 
aux multinationales, à l'agrobusi-
ness et à la grande distribution. Je 
demande au ministre de bloquer 
les prix en Belgique.  
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mers hun producten steeds goedkoper verkopen. Het gaat over de tus-
senschakels, de monopolievorming van de grote agrobusiness en de 
grootwarenhuizen. Mijnheer de minister, please, we moeten tussenko-
men met een prijsblokkering. 
 
L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

15 Questions jointes de 

- Florence Reuter à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "La concurrence et la poli-
tique des prix pour les produits de santé en Europe" (55035418C) 
- Florence Reuter à Frank Vandenbroucke (VPM Affaires sociales et Santé publique) sur "Les diffé-
rences de prix des médicaments en Europe" (55035419C) 

15 Samengevoegde vragen van 

- Florence Reuter aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De prijsconcurrentie en 
het prijsbeleid voor gezondheidsproducten in Europa" (55035418C) 
- Florence Reuter aan Frank Vandenbroucke (VEM Sociale Zaken en Volksgezondheid) over "De prijs-
verschillen voor geneesmiddelen in Europa" (55035419C) 
 

15.01  Florence Reuter (MR): Monsieur le président, l'augmentation 

des prix de manière générale pose question partout et pour tout le 
monde. J'ai regroupé mes questions en une seule. Elles concernent la 
politique des prix pour les produits de santé en Europe mais aussi pour 
les médicaments. Ce sont deux questions très similaires. 
 
C'est un fait, énormément de Belges traversent la frontière pour faire 
leur shopping en France. On le constate pour les produits alimentaires 
ou encore l'eau mais également pour de nombreux produits pharma-
ceutiques et des médicaments qui sont disponibles avec ou sans or-
donnance.  
 
Certaines différences de prix constatées sur le terrain sont véritable-
ment abyssales. Je prends un exemple. Un anti-migraineux en Bel-
gique est soumis à ordonnance et coûte dix fois plus cher qu'en 
France. Il suffit de traverser la frontière et il sera disponible sans or-
donnance, dix fois moins cher. Les patients qui en ont besoin vont évi-
demment faire quelques kilomètres pour aller le chercher et ne pas 
devoir payer une consultation chez le médecin pour avoir l'ordonnance. 
Cela a des conséquences directes pour les citoyens. Certains ne peu-
vent plus se soigner s'ils ne traversent pas la frontière pour aller cher-
cher leurs médicaments. On en est là. 
 
J'aimerais savoir s'il y a des concertations européennes pour tenter 
d'uniformiser tout cela. Les médicaments et les produits de santé sont 
véritablement importants. Ils sont clairement identiques et les diffé-
rences de prix sont abyssales. 
 
Monsieur le ministre, quels sont les obstacles à une politique euro-
péenne qui serait plus cohérente et plus favorable au consommateur 
et au patient? J'espère que vous avez des pistes de réponses. Je sais 
qu'il n'y a pas de réponse simple à un problème compliqué, mais 
j'écouterai quand même vos pistes de solutions. 
 

15.01  Florence Reuter (MR): Mijn 

vragen hebben betrekking op ge-
zondheidsproducten en genees-
middelen in Europa. Veel Belgen 
steken de grens met Frankrijk over 
om daar voeding en geneesmidde-
len te gaan kopen.  
 
Voor sommige producten is het 
prijsverschil enorm. Sommige Bel-
gen kunnen de geneesmiddelen in 
België gewoonweg niet meer beta-
len.  
 
Loopt er Europees overleg om dat 
allemaal gelijk te trekken? Welke 
struikelblokken staan een coherent 
Europees beleid ten gunste van de 
consument en de patiënt in de 
weg?  
 

15.02  Pierre-Yves Dermagne, ministre: Merci, madame la députée, 

de terminer par cette remarque qui permet de remettre les choses en 
contexte et d'apprécier les pistes de solutions au regard de la difficulté 
d'harmonisation au niveau européen. 
 
Le droit européen a effectivement fixé de grands principes en matière 
de prix des médicaments, principalement au travers de la directive du 

15.02 Minister Pierre-Yves 

Dermagne: De grote Europese 
rechtsprincipes inzake de prijs van 
geneesmiddelen werden voorna-
melijk vastgelegd in de richtlijn van 
de Raad van 21 december 1988. 
Elke lidstaat legt zijn eigen prijs en 
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Conseil du 21 décembre 1988 sur la fixation des prix des médicaments 
à usage humain. En Europe, les niveaux de prix à la vente mais aussi 
au remboursement sont fixés au niveau de chaque État dans le cadre 
de mécanismes de régulation propres à chaque système national, en 
tenant compte du rôle et de l'utilisation potentielle du médicament au 
sein du système de santé national du pays concerné. 
 
Cette procédure implique les laboratoires pharmaceutiques qui négo-
cient les prix des médicaments. Les fabricants demandent un prix et 
fixent les quantités disponibles pour chaque pays. La réduction des 
écarts de prix des médicaments sur le marché européen est bien en-
tendu un objectif partagé mais il existe des différences importantes 
entre les États membres en termes de système de protection sociale 
et d'assurance maladie, ce qui rend difficile l'harmonisation des prix sur 
le marché européen des médicaments. 
 
Mais pour assurer une plus grande transparence des prix négociés par 
les pays européens, il est selon moi important d'échanger des informa-
tions entre les États membres. 
 
Plusieurs initiatives sont déjà en cours pour favoriser l'échange d'infor-
mations et le remboursement des médicaments, comme l'évaluation 
des technologies de la santé (ETS) ou Health Technology Assessment 
(HTA), et l'International Horizon Scanning Initiative (IHSI). Ces initia-
tives, mises en place au niveau européen, relèvent de la compétence 
du ministre Vandenbroucke. Je pense d'ailleurs qu'une de vos ques-
tions lui était adressée et a été réorientée vers moi.  
 
La fixation du prix d'un médicament, qui relève de ma compétence, ne 
joue ici qu'un rôle secondaire car elle ne concerne que les médica-
ments remboursables. Je tiens toutefois à souligner que notre pays est 
un des derniers pays européens régulant encore le prix des médica-
ments. C'est une chose essentielle selon moi, mais qui est améliorable. 
J'ai donc chargé mon administration de renforcer et d'améliorer ce 
cadre régulatoire autant que possible, dans le cadre du droit européen 
et de mes compétences. 
 
Je partage les constats que vous avez posés il y a quelques instants 
ainsi que l'objectif d'éviter au maximum le tourisme médical et faire en 
sorte que les citoyens belges, où qu'ils se trouvent sur le territoire, puis-
sent avoir accès à des médicaments de qualité à un prix abordable.  
 

terugbetaling vast rekening hou-
dend met het gebruik van het 
geneesmiddel in het gezondheids-
zorgstelsel van het betrokken land.  
 
De farmaceutische laboratoria on-
derhandelen over de prijs van ge-
neesmiddelen. De fabrikanten vra-
gen een prijs en bepalen de hoe-
veelheden die voor elk land be-
schikbaar zijn. Het verkleinen van 
de prijsverschillen op de Europese 
markt is een gemeenschappelijke 
doelstelling, maar er zijn aanzien-
lijke verschillen tussen de lidstaten 
op het gebied van sociale bescher-
ming en ziekteverzekering. Dat 
maakt het moeilijk om de prijzen op 
de Europese markt te harmonise-
ren. 
 
Met het oog gericht op meer trans-
parantie over de door de lidstaten 
uitonderhandelde prijzen is het be-
langrijk dat lidstaten informatie uit-
wisselen. Er lopen een aantal initia-
tieven, onder meer wat de terugbe-
taling betreft.  
 
Momenteel lopen er enkele Euro-
pese initiatieven om de terugbeta-
ling van geneesmiddelen te bevor-
deren, met name het Health Tech-
nology Assessment (HTA) en het 
International Horizon Scanning Ini-
tiative (IHSI). Ze vallen onder de 
bevoegdheid van minister Vanden-
broucke.  
 
De prijsbepaling van een genees-
middel, die tot mijn bevoegdheden 
behoort, betreft enkel de terugbe-
taalbare geneesmiddelen. België is 
een van de laatste Europese lan-
den die de prijs van geneesmidde-
len nog reguleren. Ik heb mijn ad-
ministratie de opdracht gegeven 
om de regelgeving te verstrengen, 
binnen de grenzen van het Euro-
pese recht en van mijn bevoegdhe-
den.  
 
Ik deel uw vaststellingen en onder-
schrijf ook de doelstelling dat me-
disch toerisme voorkomen moet 
worden. Alle Belgische burgers 
moeten tegen een betaalbare prijs 
toegang hebben tot kwaliteitsvolle 
geneesmiddelen.  
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15.03  Florence Reuter (MR): Monsieur le vice-premier ministre, merci 

pour vos réponses. J'ai effectivement déposé les mêmes questions à 
l'adresse du ministre Vandenbroucke, qui les a déclarées inadéquates. 
En tout cas, il n'y répond pas. Je les poserai à nouveau pour essayer 
d'aller plus loin.  
 
En effet, ce n'est pas une question politique mais bien citoyenne. C'est 
une question de bon sens, de terrain. Les discours que l'on entend sont 
inaudibles pour le consommateur lambda, qui ne veut pas savoir ce qui 
se passe et quel État fait quoi. Il ne comprend pas, point. C'est à nous 
de faire preuve de beaucoup de pédagogie et de lui expliquer.  
 
Je suis contente de vous l'entendre dire, il faut effectivement essayer 
de revoir la régulation des prix de certains médicaments parce qu'il y a 
des incohérences partout dans notre système. Je reviendrai avec une 
autre question afin d'aller plus loin sur ce sujet car je crois qu'il y a des 
choses à faire. 
 

15.03  Florence Reuter (MR): Ik 

heb deze vragen aan minister Van-
denbroucke gericht, maar hij ant-
woordt er niet op. Ik zal ze hem op-
nieuw stellen. Dit is geen politieke 
kwestie, maar wel een onderwerp 
dat de burgers aanbelangt. De ge-
wone consument heeft geen bood-
schap aan de debatten hierover, 
want hij begrijpt niet hoe elk land 
precies te werk gaat. We moeten 
blijk geven van een pedagogische 
houding. We moeten de prijsregu-
lering voor bepaalde geneesmid-
delen herzien, want wat dat betreft 
zijn er behoorlijk wat inconsisten-
ties.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

16 Vraag van Reccino Van Lommel aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "Auto-

verzekeraar Eurohold" (55035577C) 

16 Question de Reccino Van Lommel à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "L'assu-

reur automobile Eurohold" (55035577C) 
 

16.01  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de minister, Euroins, de 

grootste autoverzekeraar in Roemenië, is failliet. Heel wat Roemeense 
voertuigen in ons land zijn dus onverzekerd en ze hebben geen aan-
sprakelijkheidsverzekering meer. Dat levert een bijzonder groot risico 
met veel problemen op wanneer onze inwoners betrokken zijn bij een 
ongeval met zo’n voertuig. Het is zo al een probleem als je in een on-
geval betrokken bent met iemand uit een ander Europees land: dan 
duurt het vaak al vele maanden alvorens de schadedossiers geregeld 
zijn. 
 
Wanneer een verzekeringsbewijs niet geldig is omdat de verzekerings-
instelling failliet is, wordt het probleem alleen maar groter. Niemand wil 
dat meemaken. En we weten allemaal dat er in ons land veel voertui-
gen rondrijden die in Roemenië ingeschreven zijn. 
 
Hebt u dienaangaande intussen overleg gehad met uw Roemeense 
collega en met de verzekeringssector an sich? Wat zijn de gevolgen 
voor onze inwoners bij mogelijke incidenten? Wat gebeurt er wanneer 
zij betrokken zijn bij een aanrijding met een Roemeense chauffeur? 
Welke maatregelen zult u nemen om onze burgers de nodige bescher-
ming te garanderen? 
 

16.01 Reccino Van Lommel (VB): 

Euroins, le plus grand assureur 
automobile de Roumanie, est en 
faillite. De nombreux véhicules rou-
mains circulant dans notre pays ne 
sont donc plus couverts par une 
assurance responsabilité civile.  
 
Le ministre roumain compétent et 
le secteur des assurances ont-ils 
été consultés à ce sujet? Qu’ad-
viendra-t-il si, un jour, un habitant 
de notre pays est impliqué dans 
une collision avec un conducteur 
roumain? Comment le ministre 
peut-il lui garantir la protection né-
cessaire?  
 

16.02 Minister Pierre-Yves Dermagne: Bedankt voor uw vraag, mijn-

heer Van Lommel.  
 
Ik heb ook kennisgenomen van het faillissement van de Roemeense 
verzekeringsonderneming Euroins. Het Belgisch Bureau van de Auto-
verzekeraars werd op 17 maart 2023 ervan op de hoogte gebracht dat 
de toelating van de Roemeense verzekeringsonderneming Euroins 
werd ingetrokken wegens faillissement.  
 
Motorvoertuigen met een Roemeens kenteken blijven inderdaad toe-
gelaten tot het verkeer op het Belgische grondgebied, zelfs als ze be-
schikken over een internationale motorrijtuigenverzekeringskaart, de 

16.02  Pierre-Yves Dermagne, 

ministre: Les véhicules à moteur 
munis d'une plaque d'immatricula-
tion roumaine sont toujours autori-
sés à circuler sur le territoire belge, 
même si la carte verte pour ces vé-
hicules a été délivrée par Euroins. 
La Belgique et la Roumanie sont 
toutes deux affiliées au système de 
la carte verte, qui prévoit un méca-
nisme de protection de la personne 
lésée par un accident de la route 
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zogezegde groene kaart, uitgegeven door Euroins. 
 
België en Roemenië zijn allebei aangesloten bij het groenekaartsys-
teem. Dit voorziet in een beschermingsmechanisme voor de bena-
deelde van verkeersongevallen veroorzaakt door een buitenlands 
voertuig. Slachtoffers van ongevallen die in België zijn gebeurd of nog 
zouden gebeuren met Roemeense voertuigen, blijven vergoed wor-
den, zelfs als het betrokken voertuig werd verzekerd bij Euroins. Het 
Belgisch Bureau staat in voor deze vergoeding ten aanzien van de be-
nadeelde. Het Belgisch Bureau zal zijn uitgaven kunnen verhalen op 
het Roemeense bureau, lid van het groenekaartsysteem. 
 
Momenteel zijn verdere maatregelen dus niet nodig. 
 

causé par un véhicule étranger. 
Les victimes d'accidents impliquant 
des véhicules roumains continuent 
donc à être indemnisées, même si 
le véhicule impliqué est assuré au-
près d'Euroins. 
 
Le Bureau belge des Assureurs 
automobiles indemnise les per-
sonnes préjudiciées et recouvre 
ensuite les dépenses auprès du 
Bureau roumain. Il n'y a donc pas 
lieu de prendre d'autres mesures à 
l'heure actuelle.  
 

16.03  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de minister, er bestaat 

volgens u een beschermingsmechanisme, omdat zij aangesloten zijn 
bij het groenekaartsysteem in Europa. U verklaart dat België betaalt en 
de kosten vervolgens zal verhalen op de Roemeense instanties. Dit 
scenario is natuurlijk niet ideaal. Ik begrijp dat het een noodscenario is. 
Wie betrokken is bij een ongeval, moet immers worden geholpen. Onze 
burgers mogen daar niet het slachtoffer van zijn.  
 
Hoe dan ook kan ik alleen maar hopen dat er niet te veel ongevallen 
zullen gebeuren en dat dat ook geen consequenties heeft voor de ter-
mijn waarin de schade wordt vergoed. Als die termijn nog veel langer 
zou duren dan nu al het geval is bij aanrijdingen met buitenlandse num-
merplaten, dan zou het nog veel erger zijn. Het duurt nu al vele maan-
den. Ik hoop dus dat België vrij snel het bedrag voorschiet en de be-
trokkenen daarvan niet het slachtoffer worden.  
 
U verklaart dat de verzekeringsbewijzen zijn toegestaan, waardoor de 
Roemenen met die auto’s mogen rijden. Dat is jammer. Ik vind dat een 
vreemd systeem, want ze zijn eigenlijk niet meer verzekerd op dit mo-
ment. Ik begrijp dat er een bepaalde overgangsperiode nodig is, maar 
dat betekent dat zolang de groene kaart niet is vervallen, ze gewoon 
geldig blijft. Dat is vreemd, want wie dan in maart 2023 nog een nieuwe 
kaart heeft gekregen, kan nog tot maart 2024 met die kaart blijven rij-
den. Tot dat moment blijft voor ons het risico bestaan. Het bescher-
mingsmechanisme is natuurlijk uitgewerkt door de Europese Unie, 
waardoor wij er zelf niet veel aan kunnen veranderen.  
 
Toch ben ik grotendeels gerustgesteld dat België de schadevergoe-
ding voorschiet en die vervolgens doorrekent aan de Roemeense in-
stanties. 
 

16.03 Reccino Van Lommel (VB): 

J'espère que cette faillite n'aura 
pas d'incidence sur le délai 
d'indemnisation des dégâts, car ce 
délai est déjà long en cas de colli-
sion avec des véhicules étrangers. 
Je déplore que des véhicules rou-
mains puissent continuer à circuler 
si longtemps, mais nous ne pou-
vons pas changer grand-chose au 
mécanisme de protection euro-
péen.  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 
De voorzitter: Vraag nr. 55035627C van de heer Ben Achour wordt uitgesteld. De vragen nrs. 55034058C 
en  55035633C van de heer Vicaire worden omgezet in schriftelijke vragen. 
 

17 Question de Roberto D'Amico à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Le coût d’un 

Bancontact pour les petits commerçants" (55035636C) 

17 Vraag van Roberto D'Amico aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De kosten 

van een Bancontactbetaalterminal voor kleine middenstanders" (55035636C) 
 

17.01  Roberto D'Amico (PVDA-PTB): Monsieur le président, mon-

sieur le ministre, depuis le 1er janvier 2022, toutes les entreprises doi-

17.01  Roberto D'Amico (PVDA-

PTB): Sinds 1 juli 2022 moet elke 
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vent fournir un système de paiement par voie électronique. Si cela fa-
cilite la vie de certains clients qui n’ont pas toujours du cash dans leur 
portefeuille vu la désertification bancaire, c’est un coût particulièrement 
lourd pour les petits indépendants. 
 
Le prix d’achat d’un terminal Wordline varie entre 700 et 900 euros. Il 
faut également ajouter le prix de l’installation, qui varie de 50 à 150 eu-
ros, et les commissions pour chaque transaction. Le coût d’une tran-
saction Mastercard ou Visa peut varier entre 50 centimes et 2 euros 
par opération, par exemple. 
 
Finalement, un libraire ne gagne que quelques miettes sur les produits 
qu’il vend. Au mois de février de cette année, mon libraire a vendu pour 
825 euros de recharges téléphoniques, dont il n’a finalement touché 
que 20,05 euros et dont il doit encore déduire ses frais fixes. Sur 
2 666 euros de vente de tickets Lotto, il ne perçoit que 106,51 euros; 
et sur une carte de bus de 14,10 euros, seulement 15 centimes. Enfin, 
sur un paquet de cigarettes à 7 euros, il touche 28 centimes.  
 
Alors qu’on vante la modernisation et la digitalisation, on voit qu’elles 
servent avant tout aux grandes banques pour réduire leurs coûts et les 
reporter sur ces petits commerces qui assurent encore un peu de lien 
social dans les quartiers, en ville ou à la campagne.  
 
Monsieur le ministre, comment se fait-il que les coûts fixes et les com-
missions soient si importants qu’ils engendrent la vente à perte pour 
les petits commerçants, alors que celle-ci est normalement interdite? 
Envisagez-vous de limiter les coûts liés aux systèmes de payement 
électronique, qu’il s’agisse de l’achat d’un appareil, de son installation 
ou des commissions?  
 

onderneming een elektronisch be-
taalmiddel aanbieden. Voor kleine 
zelfstandigen is dat een dure zaak. 
De aankoop van een Wordlineter-
minal kost tussen 700 en 900 euro, 
de installatie 50 à 150 euro, en de 
commissie per transactie varieert 
van 50 cent tot 2 euro. Een dag-
bladhandelaar verdient echter 
slechts peanuts op de producten 
die hij verkoopt. De digitalisering 
heeft tot doel de uitgaven van de 
banken te verminderen en af te 
wentelen op de kleine middenstan-
der, die nog voor sociale verbin-
ding zorgt in de samenleving.  
 
Waarom zijn de kosten voor elek-
tronische betalingen zo hoog dat 
ze tot gevolg hebben dat kleine 
middenstanders met verlies verko-
pen, terwijl verkoop met verlies ver-
boden is? Zult u die kosten verla-
gen?  
 

17.02  Pierre-Yves Dermagne, ministre: Monsieur le président, mon-

sieur le député, les commerçants ont l'obligation de proposer au moins 
un moyen de paiement électronique dans leur commerce. Mais je tiens 
à rappeler qu'il peut s'agir de tout type de moyen de paiement électro-
nique. Les commerçants peuvent donc proposer des paiements via les 
applications mobiles, qui ne nécessitent pas de Bancontact, via un 
QR Code ou encore via un virement.   
 
Il existe, comme vous le savez, aujourd'hui, de nombreuses solutions 
de paiement électronique offertes aux commerçants qui sont de 
bonnes alternatives au traditionnel terminal de paiement dont vous 
avez évoqué les coûts  qui sont effectivement importants. Les commer-
çants doivent donc choisir la solution la plus adaptée à leur profit et à 
leurs besoins, notamment, en fonction du volume de transactions et du 
montant de celles-ci. J'invite donc vraiment l'ensemble des commer-
çants à faire fonctionner la concurrence et à voir quels sont les moyens 
de paiement électroniques – certains de ces moyens sont d'ores et 
déjà bien connus – qui correspondent le mieux à leur activité et qui leur 
permettent de ne pas voir leurs marges significativement amputées par 
les coûts de certains types de terminaux.  
 

17.02 Minister Pierre-Yves 

Dermagne: Handelaars moeten 
minstens een elektronisch betaal-
systeem aanbieden in hun onder-
neming, maar dat kunnen beta-
lingen via een app, een QR-code of 
een overschrijving zijn. Naast de 
betaalterminal, die duur is, bestaan 
er nog andere oplossingen. Hande-
laars moeten de oplossing kiezen 
die het beste aansluit bij hun 
behoeften, meer bepaald op basis 
van het aantal transacties en de 
bedragen ervan.  
 

17.03  Roberto D'Amico (PVDA-PTB): Monsieur le président, mon-

sieur le ministre, je vous remercie pour votre réponse.  
 
Vous avez fait allusion à d'autres systèmes que le Bancontact. Je sup-
pose que vous parlez de Payconiq ou d'autres applications.  
 
Un restaurateur peut à la rigueur s'en sortir car la relation avec le client 

17.03  Roberto D'Amico (PVDA-

PTB): Ik neem aan dat u Payconiq 
of andere apps bedoelt. Voor een 
restauranthouder is dat nog werk-
baar, aangezien de klant langer 
blijft, maar de uitbater van een 
krantenwinkel moet tien klanten 



CRIV 55 COM 1048 12/04/2023  

 

CHAMBRE-5E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2022 2023 KAMER-5E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

35 

dure beaucoup plus longtemps. S'il a dix ou vingt clients, cela peut en-
core aller. La transaction est lente, mais elle possible. Cependant, si 
un libraire doit servir dix clients, ce genre de transaction, qui prend 
beaucoup plus de temps qu'une transaction via Bancontact, constitue 
un problème.  
 

bedienen en zulke transacties ne-
men tijd in beslag.  

17.04  Pierre-Yves Dermagne, ministre: Je paie par ce biais chez mon 

boulanger. 
 

 

17.05  Roberto D'Amico (PVDA-PTB): En tout cas, quand je discute 

avec mon libraire, cela pose problème.  
 
J'ai fait état à dessin de prix fixes (prix des billets de loterie, etc.) qui 
sont réglementés, mais les transactions de mon libraire ne sont pas 
réglementées. De plus, les banques qui, comme vous le savez mieux 
que moi, gagnent déjà énormément d'argent en réduisant le nombre 
de distributeurs, font payer ces transactions aux petits indépendants. 
Pour reprendre l'exemple des libraires, dans une commune située à 
proximité de chez moi, à savoir à Marchienne-au-Pont, il y avait deux 
libraires sur une distance de 200 mètres. Elles ont fermé en moins de 
deux ans parce que leurs coûts ont explosé. Il n'est pas correct que 
des banques fassent payer ces transactions aux petits commerçants.  
 

17.05  Roberto D'Amico (PVDA-

PTB): Voorts zijn de commissies 
op de verkoop van loterijbriefjes en 
buskaarten gereglementeerd, 
maar dat geldt niet voor commis-
sies op elektronische betalings-
transacties. Last but not least ver-
dienen de banken enorm veel geld 
door het aantal geldautomaten te 
verminderen. Het is niet correct dat 
ze de kosten van die transacties op 
de detailhandelaars afwentelen.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 
De voorzitter: Vraag nr. 55035674C van de heer Bihet vervalt. 
 

18 Vraag van Reccino Van Lommel aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De 

graaiflatie" (55035705C) 

18 Question de Reccino Van Lommel à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "La 

"greedflation"" (55035705C) 
 

18.01  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de minister, vorig jaar 

waren de hoge energieprijzen de hoofdreden voor de inflatie. Die zijn 
op een gegeven moment beginnen dalen en dat heeft zich ook vertaald 
in de inflatiecijfers. We zagen dat die cijfers vanaf november opnieuw 
begonnen te dalen, wat op zich geen slechte zaak is. In maart stelden 
we echter vast dat de inflatie opnieuw begon te stijgen. Ditmaal was de 
reden niet de energieprijzen maar wel de stijgende voedselprijzen. 
Fevia heeft intussen ook verklaard dat het verwacht dat de voedings-
inflatie de komende maanden verder zal stijgen. Het is ook bijzonder 
dat de inflatie in ons land stijgt, maar dat dat daarom niet in andere 
Europese landen zo is. 
 
Mensen krijgen te maken met een dure winkelkar. Dat wordt vaak ge-
weten aan de productiekosten die zijn gestegen. Vaak werken super-
marktketens met jaarcontracten die dan opnieuw moeten worden on-
derhandeld. Ik denk dat, naast die stijgende productiekosten, ook de 
lonen een reden zijn. Die werden in januari namelijk met 11 % geïn-
dexeerd. Wat toch wel opviel, was dat tijdens de pandemie heel wat 
supermarktketens hun marges al onopgemerkt hadden vergroot. Be-
paalde merken deden zelfs aan krimpflatie, door dezelfde prijzen aan 
te houden maar de hoeveelheden per verpakking te verminderen. Er is 
dus eigenlijk al van alles gebeurd, maar wat ik me vooral afvraag, is 
waarom in ons land de inflatie stijgt en in andere Europese landen niet. 
 
Bent u van mening dat de gestegen kosten voor voedselproductie an 
sich de enige verklaring zijn voor de hogere voedselprijzen? 
 

18.01 Reccino Van Lommel (VB): 

L'année dernière, les prix de l'éner-
gie étaient la principale cause de 
l'inflation. En novembre, l'inflation a 
diminué en raison de la baisse des 
prix de l'énergie, mais elle est re-
partie à la hausse en mars, cette 
fois en raison de l’enchérissement 
des prix des denrées alimentaires. 
Selon Fevia, la Fédération de 
l'industrie alimentaire belge, l'infla-
tion alimentaire va même encore 
augmenter au cours des prochains 
mois. Outre les coûts de produc-
tion, les coûts salariaux sont égale-
ment à l'origine de l'inflation crois-
sante. Les salaires ont en effet déjà 
été indexés de 11 %. Cela expli-
querait pourquoi l'inflation aug-
mente dans notre pays et pas dans 
d'autres. Les supermarchés ont 
déjà augmenté leurs marges pen-
dant la pandémie. 
 
Selon le ministre, comment s'ex-
plique la hausse des prix des den-
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U zei dat het Prijzenobservatorium momenteel een studie uitvoert. 
Heeft die al resultaten opgeleverd? Kunt u ons daar al iets over mede-
delen? Is er sprake van graaiflatie, namelijk dat men een hogere marge 
neemt dan nodig is? 
 
Hebt u zelf al overleg gepleegd met de sector? 
 
Welke maatregelen plant u om de winkelkar betaalbaar te houden? 
 

rées alimentaires? L'étude de l'Ob-
servatoire des prix a-t-elle déjà 
donné des résultats? Est-il ques-
tion de greedflation, en ce sens 
que les marges appliquées se-
raient plus élevées que néces-
saire? Le ministre s'est-il déjà con-
certé avec le secteur à ce sujet? 
Comment compte-t-il faire en sorte 
que le prix de notre caddie reste 
abordable?  
 

18.02 Minister Pierre-Yves Dermagne: Mijnheer Van Lommel, in 

maart 2023 is de totale inflatie in België licht toegenomen, na vier op-
eenvolgende maanden van daling van de inflatie. In februari 2023 was 
de inflatie in België ten opzichte van die in januari 2023 al afgenomen, 
terwijl zij zowel in Frankrijk als in Nederland toegenomen was. 
 
De lichte toename van de inflatie in België in maart kan dus een inhaal-
beweging zijn, en zal verder opgevolgd worden door het Prijzenobser-
vatorium. 
 
De inflatie voor voedingsmiddelen is daarentegen zowel in België als 
in de buurlanden in maart toegenomen. De stijging van de voedingsin-
flatie is dus eerder een Europees verhaal. Het Prijzenobservatorium 
heeft inderdaad een studie uitgevoerd waarin de ontwikkeling van de 
marges in 10 agrovoedingssectoren geraamd wordt. Uit deze studie 
blijkt dat de marges in 2022 bijna overal gedaald zijn omdat de kosten 
meer gestegen zijn dan de verkoopprijzen. 
 
Hieraan moet worden toegevoegd dat de evolutie van de voedselinfla-
tie in België sterk gelijkt op die in de belangrijkste buurlanden. De re-
sultaten van de studie van het Prijzenobservatorium werden toegelicht 
aan de diverse schakels uit de voedingskolom, met de boodschap dat 
de prijstransmissie en de ontwikkeling van de marges in de voedings-
kolom verder van nabij zullen worden opgevolgd. 
 
In België worden de lonen en de sociale uitkeringen automatisch aan-
gepast aan de levensduurte door de loonindexeringen die de consu-
ment beter dan elders beschermen tegen prijsinflatie. Zowel het Prij-
zenobservatorium als de Belgische Mededingingsautoriteit, waarvan ik 
de middelen heb versterkt, waakt over een correcte marktwerking in de 
agrovoedingssectoren. 
 

18.02  Pierre-Yves Dermagne, 

ministre: En mars 2023, l'inflation 
totale en Belgique a légèrement 
augmenté, après quatre mois con-
sécutifs de recul. En février 2023, 
l'inflation était encore en baisse en 
Belgique, alors qu'elle repartait 
déjà à la hausse en France et aux 
Pays-Bas. La hausse enregistrée 
en mars peut donc s'apparenter à 
un mouvement de rattrapage.  
 
L'inflation des prix des produits ali-
mentaires est d'ordre européen 
plutôt que belge. L'Observatoire 
des prix a effectué une étude sur 
les marges réalisées dans dix sec-
teurs agroalimentaires. Il en ressort 
que les marges ont diminué quasi-
ment partout en 2022, les coûts 
ayant davantage augmenté que les 
prix de vente. Selon l'étude, l'évo-
lution de l'inflation alimentaire en 
Belgique suit une trajectoire très si-
milaire à celle des Etats voisins.  
 
En Belgique, les salaires et les al-
locations sociales sont adaptés au 
coût de la vie par le biais d'indexa-
tions qui protègent, mieux qu'ail-
leurs, les consommateurs contre 
l'inflation. L'Observatoire des prix 
et l'Autorité belge de la Concur-
rence veillent en permanence au 
bon fonctionnement du marché 
dans le secteur agroalimentaire.  
 

18.03  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de minister, u zegt dat 

de lichte stijging in maart een soort van inhaalbeweging was en dat de 
marges vorig jaar waren gedaald. Voor heel wat producenten zal dat 
inderdaad zo geweest zijn omdat de energieprijzen sterk waren geste-
gen. Arbeiders kregen een automatische indexering, terwijl het product 
niet aan een hogere prijs aan de ketens kon worden verkocht. Die con-
tracten lopen nu allemaal af en worden nu heronderhandeld. Daar krij-
gen wij nu de weerbots van. 
 
Eerst kregen wij te maken met een inflatie die te wijten was aan de 
energieproblematiek. Dit ligt nu eindelijk achter ons. Nu krijgen wij de 

18.03 Reccino Van Lommel (VB): 

Les producteurs auront probable-
ment dû travailler avec des marges 
réduites parce que les prix de 
l'énergie avaient fortement aug-
menté et qu'ils ne pouvaient pas 
modifier leurs contrats. Les con-
trats sont désormais renégociés, 
ce qui entraîné une augmentation 
des prix. Le ministre affirme que 
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weerbots, met de prijsstijging van het voedsel. Ik moet zeggen dat ik 
hierover toch bijzonder bezorgd ben. 
 
U zegt dat dit een algemeen Europees verhaal is, maar toch stellen we 
vast dat winkelen in Frankrijk, Duitsland en zelfs in Nederland goedko-
per is voor dezelfde producten. Dat betekent toch wel iets, denk ik dan. 
 
U zegt dat de koopkracht van de mensen met de automatische indexe-
ring beschermd is. Dat is deels waar, maar dat is onvoldoende. De 
prijzen voor een winkelkar zijn gestegen met 20 % ten opzichte van 
vorig jaar. Ik denk niet dat de lonen van de mensen met 20 % zijn ge-
stegen. Het spaargeld is ook nooit beschermd. Dat is net de koopkracht 
voor de oude dag, die mensen ook graag gegarandeerd willen blijven 
zien. 
 
In tegenstelling tot de mensen van de PTB ben ik geen voorstander 
van een prijsblokkering, want dat zou betekenen dat de prijs van an-
dere producten zou stijgen. Dat is geen optimale oplossing. Ik ben ze-
ker geen fan van wat men in Frankrijk doet of overwogen heeft. 
 
Ik vind wel dat we de studie van het Prijzenobservatorium van nabij 
moeten opvolgen. Ik vrees echter dat de winkelkar in de komende 
maanden nog veel duurder zal worden, zoals men ook bij Fevia zegt. 
Mijnheer de minister, ik hoop wel dat u en de regering een aantal maat-
regelen overwegen of zullen nemen om ervoor te zorgen dat dit niet 
gebeurt. Een automatische loonindexering is lang niet voldoende om 
de koopkracht van de mensen te beschermen. 
 

l'augmentation des prix des den-
rées alimentaires est un problème 
qui se pose à l’échelon européen, 
mais il est pourtant moins cher de 
faire ses courses chez nos voisins. 
Les citoyens ne sont que partielle-
ment protégés par l'indexation des 
salaires, car elle n'est pas aussi 
élevée que la hausse des prix des 
denrées alimentaires, qui atteint 
20 %. 
 
Je ne suis pas favorable à un blo-
cage des prix, car il engendrerait 
une hausse du prix des autres pro-
duits. Nous devons continuer à 
suivre très attentivement les con-
clusions de l'Observatoire des prix.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

19 Vraag van Reccino Van Lommel aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De 

spaarvergoeding" (55035706C) 

19 Question de Reccino Van Lommel à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "La ré-

munération de l'épargne" (55035706C) 
 

19.01  Reccino Van Lommel (VB): We hadden het er net over dat het 

leven duurder geworden is, namelijk 15 % op twee jaar tijd, om precies 
te zijn. In normale scenario’s bedraagt die stijging gemiddeld 4 %.  
 
Daarnet hebben we gezegd dat de automatische loonindexering de be-
scherming van de koopkracht is. Maar dat is natuurlijk niet het geval 
voor het spaargeld wanneer er sprake is van een heel hoge inflatie. 
Dat betekent namelijk dat de spaarboekjes in de afgelopen twee jaar 
15 % minder waard geworden zijn. Het appeltje voor de dorst van vele 
mensen dient bijvoorbeeld om een huis te kopen. Maar het spaargeld 
is minder waard, de bouwprijzen zijn aanzienlijk gestegen. Mensen die 
met pensioen gaan, hopen om hun rusthuisfactuur hiermee te kunnen 
betalen. Zij zien hun geld voor een groot gedeelte wegsmelten.  
 
Uiteindelijk zien we dat de ECB ondertussen de rente heeft doen stij-
gen om de inflatie te counteren. Dat was een maatregel die noodzake-
lijk was om de aanhoudende inflatie af te remmen. We zien nu dat 
vooral de banken daarvan profiteren. Wie nu een hypothecaire lening 
afsluit voor het verwerven van een eigen woning, kan niet veel meer 
vinden onder 4 %. De tijden van 1 % of 1,5 % liggen achter ons. Dat 
zorgt voor een veel hogere maandlast.  
 
Maar we zien vooral dat de spaarder relatief weinig extra rente krijgt 
op het spaarboekje, terwijl de ECB ondertussen de banken wel veel 

19.01 Reccino Van Lommel (VB): 

En l'espace de deux ans, le coût de 
la vie a augmenté de 15 %. 
L'indexation automatique protège 
le pouvoir d'achat, mais pas le livret 
d'épargne. Pour lutter contre l'infla-
tion, la BCE a relevé les taux d'inté-
rêt. Cette mesure était nécessaire, 
mais elle profite surtout aux 
banques. Si les taux hypothécaires 
ont remonté, il n'en va pas de 
même pour l'intérêt sur les livrets 
d'épargne, qui reste faible.  
 
Le ministre trouve-t-il cela accep-
table? S'est-il concerté avec le sec-
teur bancaire à ce sujet? Peut-il 
commenter les marges bénéfi-
ciaires des banques?  
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meer geeft om spaargelden te parkeren.  In 2022 was de rente nog 
negatief en moesten banken geld bijgeven. Nu is de situatie helemaal 
omgekeerd en dat vertaalt zich onvoldoende in de rente die de mensen 
krijgen op hun spaarrekening.  
 
Mijnheer de minister, vindt u het daarom aanvaardbaar dat de banken 
de rente op de spaarboekjes slechts mondjesmaat verhogen? Het gaat 
echt bijzonder traag. Daardoor blijven de spaarders, die al veel koop-
kracht verloren hadden, koopkracht verliezen.  
 
Heeft u hierover overleg gehad met Febelfin? Kunt u duiding geven bij 
de winstmarges van de banken?  
 

19.02 Minister Pierre-Yves Dermagne: Sinds het begin van het jaar, 

en vooral sinds begin februari, hebben veel banken de rente op hun 
spaarrekeningen geleidelijk verhoogd. Gelet op het beleid van de Eu-
ropese Centrale Bank om de rente te verhogen, is het inderdaad aan-
gewezen dat de sector de rente op spaarrekeningen verhoogt.  
 
In Frankrijk bestaat het zogenaamde livret A, een ander spaarproduct 
dan de spaarrekeningen die we in België kennen. Het livret A is geen 
spaarproduct dat door de banken ontwikkeld wordt, maar door de re-
gering. Het heeft een hogere rentevoet. Het is dus niet te vergelijken 
met de klassieke bankspaarproducten.  
 
De hypotheekrente stijgt. Het is dus normaal dat de spaarrente de-
zelfde trend volgt. Ik houd deze kwestie nauwlettend in de gaten.  
 
Voorts heb ik momenteel een wetsontwerp in behandeling bij de Raad 
van State dat voorziet in een betere regulering van gebundelde aan-
biedingen voor hypothecaire kredieten. Het doel is de interbancaire 
mobiliteit te verbeteren door het voor consumenten gemakkelijker te 
maken van rekening te veranderen. Dit zal de banken ertoe aanzetten 
betere voorwaarden aan te bieden aan hun klanten, waardoor ze beter 
met elkaar zullen kunnen concurreren. 
 
Naast de klassieke spaarrekeningen zijn er ook andere mogelijkheden 
om te sparen, zoals staatsbons, met een hogere rente dan voor spaar-
rekeningen. 
 

19.02  Pierre-Yves Dermagne, 

ministre: Depuis le début de l'an-
née, de nombreuses banques ont 
augmenté les taux d'intérêt des 
comptes d'épargne. Nos produits 
d'épargne classiques ne sont pas 
comparables au livret A français, 
qui bénéficie d'un taux d'intérêt 
plus élevé. Le livret A est un pro-
duit d'épargne conçu par le gouver-
nement français, mais un tel pro-
duit n'existe pas en Belgique. Si le 
taux hypothécaire augmente, le 
taux d'épargne doit suivre la même 
tendance. Nous suivons ce dossier 
de près. 
 
Le Conseil d'État se penche actuel-
lement sur mon projet de loi visant 
une meilleure régulation des offres 
groupées en matière de crédits hy-
pothécaires. La hausse de la mobi-
lité interbancaire incitera les 
banques à proposer des conditions 
plus concurrentielles. Outre les 
comptes d'épargne classiques, il 
est également toujours possible 
d'opter pour les bons d'État, qui of-
frent un taux d'intérêt plus élevé.  
 

19.03  Reccino Van Lommel (VB): U zegt dat in februari een aantal 

banken de rente heeft laten stijgen. Dat is inderdaad zo. Dat stellen we 
vast. Dat is echter bijzonder weinig. De leningen, zowel voor bedrijven 
als voor gezinnen, voor eender welk soort krediet, stijgen gewoon veel 
sneller dan dat de rente toeneemt op de spaarboekjes. U zegt dat u 
dat nauwlettend in de gaten houdt. We moeten echter vermijden dat 
we in een gelijkaardige situatie terechtkomen zoals we met de bank-
automaten gehad hebben, namelijk dat er te afwachtend wordt opge-
treden. U moet echt achter de veren van Febelfin zitten. Er moet meer 
mogelijk zijn dan dit alleen. U bent te afwachtend wat dat betreft. 
 
U verwijst ook naar de gebundelde verkoop. Dat is allemaal goed en 
wel, en deze maatregel komt er, maar deze is niet van toepassing 
hierop. Deze maatregel leidt niet tot een hogere rente op de spaar-
boekjes. 
 
Ik kan dus enkel hopen dat u alsnog met Febelfin rond de tafel zult 

19.03 Reccino Van Lommel (VB): 

L'augmentation des taux d'intérêt 
des comptes d'épargne appliquée 
par certaines banques est très 
faible. J'espère que l'on n'adoptera 
pas une attitude trop attentiste et le 
ministre doit insister sur ce point 
auprès de Febelfin. En tout état de 
cause, les mesures relatives à la 
vente groupée en matière de prêts 
hypothécaires n'entraîneront pas 
une hausse des taux d'épargne.  
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zitten. U had dat misschien kunnen meenemen in de onderhandelin-
gen over de bankautomaten, maar ik denk dat dit toch een problema-
tiek is waarvoor u even aan de boom zult moeten schudden. 
 
Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 
De voorzitter: Vraag nr. 55035830C van mevrouw Houtmeyers wordt omgezet in een schriftelijke vraag. 
 

20 Vraag van Reccino Van Lommel aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "Proble-

men met aannemers" (55035831C) 

20 Question de Reccino Van Lommel à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Les 

problèmes liés aux entrepreneurs" (55035831C) 
 

20.01  Reccino Van Lommel (VB): Het verwerven of bouwen van een 

eigen woning is de belangrijkste en meestal de grootste uitgave in het 
leven van een persoon. 
 
Afgelopen weekend zagen we nog maar eens dat een heel aantal men-
sen werd opgelicht door een aannemer, een projectontwikkelaar, bij de 
bouw van hun droomwoning. Helaas, mijnheer de minister, is dat geen 
alleenstaand geval. We hebben hier al vaker gedebatteerd over situa-
ties waarbij mensen hoge voorschotten betalen en dan achterblijven 
met een half afgewerkt huis.  
 
Hoe zijn zulke situaties anno 2023 nog mogelijk? De Bouwunie zegt 
wel dat kandidaat-bouwers zelf de nodige controles kunnen uitvoeren; 
er bestaat daartoe een databank. Anderzijds verklaart dezelfde Bouw-
unie dat de overheid de mensen onvoldoende helpt om die informatie 
te vinden. Ik heb altijd geleerd dat bij de bouw van een nieuwe woning 
via een bouwpromotor de wet-Breyne van toepassing is, zodat er on-
der meer een bankgarantie geldt. Toch zijn er nu meer dan dertig ge-
dupeerden, waarbij die wet blijkbaar niet van toepassing is, er geen 
bankgarantie aangesproken kan worden en de projectontwikkelaar het 
failliet aangevraagd heeft en volgende week waarschijnlijk met een 
nieuwe vennootschap kan beginnen. Het is telkens weer zo frustrerend 
voor die mensen, die soms 150.000 euro kwijt zijn. Probeer dat maar 
eens terug te verdienen en alsnog een woning te bouwen, in veel ge-
vallen is dat onmogelijk. 
 
Wat zult u doen om zulke situaties te voorkomen? Er is al een aantal 
keer beloofd de wet-Breyne aan te passen, want die wordt blijkbaar 
niet altijd toegepast. Wat zult u daaraan doen? 
 

20.01 Reccino Van Lommel (VB): 

L'acquisition ou la construction 
d'une habitation propre est la dé-
pense la plus importante et géné-
ralement la plus élevée que font les 
citoyens au cours de leur exis-
tence. 
 
Une fois de plus, de nombreuses 
personnes ont été escroquées par 
un entrepreneur lors de la cons-
truction de la maison de leurs 
rêves. Malheureusement, il n'est 
pas rare que des personnes paient 
des acomptes élevés et se retrou-
vent avec une maison à moitié 
achevée. Comment est-ce pos-
sible? Il existe une banque de don-
nées des entrepreneurs et la loi 
Breyne s'applique à la construction 
d'une nouvelle maison par l'inter-
médiaire d'un promoteur immobi-
lier. Pourtant, aujourd'hui, plus de 
30 personnes lésées ne peuvent 
prétendre à une garantie bancaire 
et le promoteur immobilier en fail-
lite pourrait créer une nouvelle so-
ciété dès la semaine prochaine. 
Comment éviter de tels drames? 
La loi Breyne sera-t-elle modifiée?  
 

20.02 Minister Pierre-Yves Dermagne: Bij nieuwbouw is inderdaad de 

wet-Breyne van toepassing. Die wet voorziet in een garantie via een 
deposito bij de bank van 5 % voor een aannemer zonder vergunning 
en van 100 % voor een aannemer met vergunning. Deze garantie 
wordt vrijgegeven als de ontwikkelaar failliet gaat.  
 
In het door u genoemde geval is er echter sprake van fraude, omdat 
de ontwikkelaar zich heeft voorgedaan als architect en valse facturen 
heeft uitgeschreven. Dan gaat het om valsheid in geschrifte, wat kan 
worden aangevochten bij de bevoegde rechtbanken. 
 
Binnen de regering werk ik met collega Alexia Bertrand aan een ver-
betering van de wet-Breyne. We gaan ook na welke mogelijkheden er 
zijn om de deugdelijkheid van een aannemer te controleren. Ik houd u 
op de hoogte van de resultaten van onze analyse. We zijn dus volop 

20.02  Pierre-Yves Dermagne, 

ministre: Les nouvelles construc-
tions sont soumises à la loi Breyne. 
En cas de faillite, les acheteurs bé-
néficient d'une garantie sous la 
forme d'un dépôt bancaire de 5 % 
pour un entrepreneur non agréé et 
de 100 % pour un entrepreneur 
agréé.  
 
Dans le cas évoqué, il est question 
de fraude. Le promoteur s'est fait 
passer pour un architecte et a émis 
de fausses factures. Il s'agit de do-
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bezig met de hervorming. 
 

cuments qui peuvent être contes-
tés devant les tribunaux.  
 
Je travaille à une amélioration de la 
loi Breyne. Nous étudions égale-
ment les possibilités qui existent de 
contrôler la légitimité d'un entrepre-
neur.  
 

20.03  Reccino Van Lommel (VB): U zegt dat er sprake is van fraude. 

Ik heb ook gelezen dat hij zich heeft voorgedaan als architect en er 
zouden valse facturen uitgeschreven zijn, maar op het einde van de rit 
zijn die mensen natuurlijk gedupeerd en de kans dat ze hun geld ooit 
nog zullen terugzien is bijzonder klein. 
 
Zulke mensen zeggen vandaag dat ze ontwikkelaar zijn, morgen lood-
gieter en overmorgen elektricien. Het ergste van al is dat zij er dan ook 
nog in slagen om een nieuwe vennootschap op te richten en onder een 
andere naam gewoon verder te werken.  
 
Ik heb het ook al tegen uw collega’s gezegd: we moeten daar veel 
strenger in worden, we moeten ervoor zorgen dat de vestigingswet van 
toepassing is, dat zij nooit meer opnieuw kunnen beginnen en nooit 
meer mensen kunnen oplichten.  
 
U wilt de wet-Breyne uitbreiden naar onder meer totaalrenovaties, 
maar ik wil u vragen om de wet ook uit te breiden voor mensen die 
individuele aannemers selecteren, en die dus geen beroep doen op 
één aannemer voor een totaalrenovatie. Ook zij kunnen immers opge-
licht worden. Ik hoop dat u dat mee wilt bekijken. Alleen zo hebben de 
mensen de garantie dat ze hun geld terugzien. 
 

20.03 Reccino Van Lommel (VB): 

Les chances que les personnes 
concernées récupèrent un jour leur 
argent sont extrêmement minces. 
Le pire est que les fraudeurs par-
viennent à créer une nouvelle so-
ciété et à poursuivre simplement 
leur activité sous un autre nom. 
Nous devons veiller à ce que la loi 
sur l'établissement s'applique afin 
qu'ils ne puissent plus jamais re-
commencer. J'espère que le mi-
nistre étendra la loi Breyne aux 
personnes qui choisissent des en-
trepreneurs individuels et ne font 
donc pas appel à un seul entrepre-
neur pour une rénovation globale.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 

 

21 Vraag van Sander Loones aan Vincent Van Peteghem (VEM Financiën, Coördinatie fraudebestrijding 

en Nationale Loterij) over "De versoepeling van de Europese staatssteunregels" (55033829C) 

21 Question de Sander Loones à Vincent Van Peteghem (VPM Finances, Coordination lutte contre la 

fraude et Loterie Nationale) sur "L'assouplissement des règles européennes en matière d'aides d'État" 
(55033829C) 
 

21.01  Sander Loones (N-VA): Ik verwijs naar de schriftelijke versie 

van mijn vraag. 
 
Mijnheer de minister, de Europese Commissie heeft plannen om de 
staatsteunregels blijvend te versoepelen gezien de huidige economi-
sche en geopolitieke uitdagingen (bijv. de US inflation reduction act). 
Dit is uiteraard niet zonder uitdaging voor de stabiliteit van de Europese 
interne markt. 
 
Het is een voorstel dat de commissie deed aan de ministers van finan-
ciën van de afzonderlijke lidstaten. Daarin vroeg ze ook om een reactie 
voor 25 januari 2023 ter voorbereiding van de te volgen discussies in-
zake de thematiek. 
 
Graag stel ik u hierover de volgende vragen: 
 
1. Kan u mij meedelen wat u heeft geantwoord aan de commissie op 
hun voorstel? 
 

21.01  Sander Loones (N-VA): En 

raison des défis économiques et 
géopolitiques qui se posent actuel-
lement, la Commission euro-
péenne a proposé aux ministres 
des Finances des États membres 
d'assouplir de façon permanente 
les règles relatives aux aides 
d'État.  
 
Quelle est la réaction du ministre? 
Quels seraient les effets de cette 
décision pour notre pays?  
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2. Is er een kwantitatieve en/of kwalitatieve studie gemaakt van welke 
impact deze plannen mogelijk zouden hebben voor de kleinere lidsta-
ten, en dus België? Frankrijk en Duitsland trokken bij het vorige pakket 
overduidelijk aan het langste eind. 
 
3. Wat is uw persoonlijke visie op het voorstel van de commissie? 
 

21.02 Minister Pierre-Yves Dermagne: Mijnheer Loones, op 25 janu-

ari antwoordde België officieel op het voorstel van de Commissie door 
te herinneren aan de noodzaak om in de huidige context de industriële 
strategie van de EU effectief in te zetten en uit te voeren. 
 
Voor België is het van essentieel belang dat wijzigingen aan het staats-
steunkader volledig in overeenstemming zijn met de fundamentele be-
ginselen betreffende het respect van de interne markt, het behoud van 
een gelijk speelveld in de Europese Unie en het voorkomen van een 
subsidiewedloop. 
 
Wij werken liever aan steunregelingen op lange termijn op basis van 
de normale regels voor staatssteun om meer voorspelbaarheid en sta-
biliteit te bieden. Daarom hebben wij voorgesteld een aangepast en 
vereenvoudigd kader in te voeren dat een snelle en doeltreffende Eu-
ropese reactie op oneerlijke praktijken van derde landen mogelijk 
maakt. 
 
Een tijdelijk crisis- en overgangskader is duidelijk niet de meest ge-
schikte langetermijnmaatregel om het concurrentievermogen van de 
Europese economie te waarborgen. Er was ook geen voorafgaande 
effectbeoordeling. Daarom heeft België, samen met tien andere lidsta-
ten, de Commissie daarop gewezen en gevraagd het level playing field 
naar behoren te respecteren. Voorts nam België samen met de tien lid-
staten deel aan een gesprek met de heer Whelan, speciaal adviseur 
van mevrouw von der Leyen, om hem te vragen in het besluit van het 
college rekening te houden met dat specifieke verzoek. 
 
De mededeling maakte deel uit van de ecologische transitie naar een 
economie met een nettonuluitstoot overeenkomstig de doelstellingen 
van REPowerEU. Ze wordt voorgesteld als een antwoord van de EU 
op de Amerikaanse Inflation Reduction Act, met het oog op het risico 
dat EU-bedrijven die worden gelokt door de aantrekkelijke voorwaar-
den die de Verenigde Staten bieden, naar daar verhuizen.  
 
Het voorstel is dus noodzakelijk voor de verwezenlijking van de strate-
gische doelstellingen van de EU inzake de dubbele transitie en de ont-
wikkeling van een open strategische autonomie. 
 

21.02  Pierre-Yves Dermagne, 

ministre: Dans sa réponse, la Bel-
gique a rappelé que l'UE doit 
mettre en œuvre sa stratégie in-
dustrielle. Les modifications appor-
tées au cadre des aides d'État doi-
vent être conformes aux principes 
fondamentaux que sont le respect 
du marché unique, le maintien de 
conditions de concurrence équi-
tables au sein de l'UE et la préven-
tion d'une course aux subventions. 
Nous préférons travailler sur des 
régimes d'aide à long terme et 
avons donc proposé un cadre 
adapté et simplifié qui permet une 
réponse européenne rapide et effi-
cace aux pratiques déloyales de 
pays tiers. La Belgique, ainsi que 
dix autres États membres, a de-
mandé à la Commission de respec-
ter comme il se doit les conditions 
de concurrence équitables. 
 
La communication à ce sujet est 
présentée comme une réponse de 
l'UE à la loi américaine sur la ré-
duction de l'inflation (Inflation Re-
duction Act) qui pourrait inciter des 
entreprises européennes à se dé-
localiser aux États-Unis en raison 
des conditions attrayantes prévues 
outre-Atlantique.  
 

21.03  Sander Loones (N-VA): Mijnheer de minister, ik dank u voor 

uw antwoord in verband met de Europese staatssteunregels. Het is 
een belangrijk dossier en met mijn vraag wou ik vernemen hoe hoog 
het thema bij u op de agenda staat. Het is nu duidelijk dat het goed 
wordt opgevolgd. 
 
Een soepelere opstelling klinkt misschien goed, maar is dat niet op de 
lange termijn. Frankrijk en Duitsland willen hun grote economieën ver-
sterken, ten koste van onze kleinere open economie. Ik dank u om de 
kwestie van nabij te blijven opvolgen. 
 

21.03  Sander Loones (N-VA): La 

France et l'Allemagne visent claire-
ment à renforcer leurs économies 
respectives, aux dépens des pe-
tites économies ouvertes au sein 
de l'UE.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
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22 Vraag van Sander Loones aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "Het nieuwe 

rapport van het Monitoringcomité" (55035062C) 

22 Question de Sander Loones à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Le nouveau 

rapport du Comité de monitoring" (55035062C) 
 

22.01  Sander Loones (N-VA): Mijnheer de minister, u hebt een be-

grotingscontrole achter de rug. Ik mag hopen dat u intussen weer uit-
geslapen bent, want het waren stevige nachten, met trekken en sleu-
ren om een oefening van ongeveer 1,7 miljard euro te doen. Sindsdien 
zijn er rapporten uitgebracht door het Monitoringcomité en de Hoge 
Raad van Financiën, die een herberekening hebben gemaakt en be-
sloten dat er eigenlijk geen oefening van 1,7 miljard euro nodig was, 
maar van minstens 12 miljard euro. Er zou dus eigenlijk veel meer 
moeten gebeuren. In het minimale scenario… 

22.01  Sander Loones (N-VA): Le 

gouvernement devait tenter de 
trouver environ 1,7 milliard d'euros 
dans le cadre du contrôle budgé-
taire.  
 

(…): (…) 
 

 

22.02 Sander Loones (N-VA): Entiteit I en II. Dat klopt, maar dat is het 

minimale scenario, aangevuld met twee andere scenario’s. Als men de 
nieuwe parameters van de Nationale Bank van België toepast op de 
economische rekeningen, waarvoor u bevoegd bent, dan komt men 
trouwens eerder uit op een oefening van 13 tot 17 miljard euro voor 
alle entiteiten en voor de federale entiteit, entiteit I, ook op een stuk 
meer. 
 
Onderschrijft u de programma’s die worden naar voren geschoven 
door de Hoge Raad van Financiën en bevestigt u dat er tegen 2026 
nog een serieuze budgettaire oefening zal moeten gebeuren? Hoe 
groot zal die oefening volgens u moeten zijn om een Europese veroor-
deling te vermijden? 
 

22.02  Sander Loones (N-VA): 

Entre-temps, les rapports du Co-
mité de monitoring et du Conseil 
supérieur des Finances ont révélé 
que l'exercice pour l'Entité I et l'En-
tité II aurait plutôt dû atteindre 
13 milliards d'euros, voire même 
17 milliards d'euros! 
 
Le ministre reconnaît-il qu'un nou-
vel exercice budgétaire très impor-
tant devra être réalisé d'ici 2026 
pour éviter une condamnation par 
l'Europe?  
 

22.03 Minister Pierre-Yves Dermagne: Mijnheer Loones, vooreerst 

wijst het verslag van het Monitoringcomité op een grote verbetering 
van het financieringssaldo ten opzichte van de ramingen in de oor-
spronkelijke begroting van 2023. Voor entiteit I gaat het over een ver-
betering van 0,6 % ten opzichte van de oorspronkelijke ramingen. 
 
Het is duidelijk dat wij ervoor hebben gekozen om tijdens deze crisis 
door de oorlog in Oekraïne, net als bij de vorige crisis door covid, brede 
steun te verlenen aan burgers en bedrijven. 
 
Uit de geactualiseerde cijfers blijkt echter dat deze regering haar be-
groting wel degelijk in een moeilijke context bijstuurt. 
 
Ten tweede, wat de projecties op middellange termijn betreft, gaat het 
natuurlijk om een business-as-usualoefening, gebaseerd op de para-
meters die momenteel van kracht zijn. Het is dus van belang om die 
gegevens in de gaten te houden en ons ervan bewust te zijn dat zij nog 
aanzienlijk kunnen veranderen. In dit verband merk ik op dat het gepu-
bliceerde verslag is gecorrigeerd door een nieuwe versie van 
23 maart 2023. In de eerste versie waren namelijk enkele fouten ont-
dekt. Ik stel vast dat de aangebrachte correcties de vooruitzichten op 
middellange termijn aanzienlijk verbeteren. Aangezien de regering tij-
dens de begrotingscontrole maatregelen heeft genomen voor 2023 en 
2024, moeten de trajecten van het Monitoringcomité bovendien wor-
den aangepast, mits de begrotingen worden goedgekeurd. 
 
De aanbevelingen van de Hoge Raad van Financiën zullen wij eind 
april, ik meen op 30 april, binnen het Overlegcomité met de verschil-
lende regeringen bespreken. 

22.03  Pierre-Yves Dermagne, 

ministre: Le rapport du Comité de 
monitoring fait état d'une nette 
amélioration du solde de finance-
ment par rapport aux estimations 
du budget initial pour 2023. Pour 
l'Entité I, cette amélioration se 
chiffre à 0,6 %. Nous avons claire-
ment choisi d'apporter un large 
soutien aux citoyens et aux entre-
prises pendant la crise ukrai-
nienne. Le gouvernement procède 
bel et bien à des ajustements bud-
gétaires dans ce contexte difficile. 
 
Les projections à long terme peu-
vent évidemment changer de ma-
nière significative. D'ailleurs, la pre-
mière version a été ajustée, de 
sorte que les projections se sont 
sensiblement améliorées. Les tra-
jets du Comité de monitoring doi-
vent également encore être ajustés 
après le contrôle budgétaire. Nous 
discuterons des recommandations 
du Conseil supérieur des Finances 
d'effectuer un exercice budgétaire 
supplémentaire au sein du Comité 
de concertation à la fin du mois 
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 d'avril.  
 

22.04  Sander Loones (N-VA): Mijnheer de minister, in mijn repliek wil 

ik twee elementen bespreken. 
 
Ten eerste, inzake het Monitoringcomité zegt u dat we dat altijd goed 
moeten opvolgen en nagaan of er geen fouten in staan. Inderdaad, 
enkele preciseringen werden aangebracht, maar die gingen allemaal 
over eenmalige maatregelen, niet over structurele uitgaven. Dat heeft 
de staatssecretaris voor Begroting ondertussen als zodanig bevestigd. 
Ik wil ertoe oproepen dat de regering zich niet rijk rekent op lange ter-
mijn. 
 
U zegt ook dat rekening moet worden gehouden met de parameters 
die daarin zitten. Ik heb er eentje uitgehaald en dat is het groeicijfer. 
Dat is zeer belangrijk omdat u wettelijk verplicht bent om rekening te 
houden met het groeicijfer dat het Federaal Planbureau naar voren 
schuift. Dat is 1 %. De Europese Commissie denkt echter dat de groei 
slechts 0,8 % zal zijn. De Nationale Bank heeft het dan weer over 
0,6 %. De OESO heeft het over 0,5 %. Het IMF heeft het over 0,4 %. 
Het zou dus weleens kunnen dat de parameters niet in de goede rich-
ting evolueren, maar eerder in de slechte richting. Voor alle duidelijk-
heid, ik hoop dat dit niet het geval is. 
 
U zult ongetwijfeld ook de analyse voor 2028 van het IMF gezien heb-
ben vandaag. Daaruit blijkt dat België de allerslechtste begroting van 
alle westerse landen heeft. Wij hebben ook de laagste groei. Er is maar 
één land dat trager zal groeien. Nergens anders zal ook de staats-
schuld zo sterk toenemen als in België. 
 
Dat zijn parameters die ons allemaal zeer grote zorgen zouden moeten 
baren, niet het minst om onze sociale welvaartsstaat overeind te hou-
den, om ervoor te zorgen dat we de pensioenen van de mensen kun-
nen blijven betalen en om de mensen die hulp nodig hebben ook daad-
werkelijk te kunnen helpen. Ik hoop bij dezen nog wat  extra urgentie 
ter zake in de rangen te hebben geblazen. 
 

22.03  Sander Loones (N-VA): 

Les ajustements apportés au rap-
port du Comité de monitoring con-
cernaient des mesures ponctuelles 
et non des dépenses structurelles. 
Le gouvernement ne doit pas s'es-
timer riche sur le long terme. Le Bu-
reau fédéral du Plan prévoit un 
taux de croissance de 1 %, alors 
que la Commission européenne 
table sur 0,8 %, la BNB sur 0,6 % 
et l'OCDE sur 0,5 %. Les para-
mètres pourraient bel et bien évo-
luer dans un sens défavorable. De 
plus, l'analyse du FMI pour 2028 
montre que la Belgique affiche le 
plus mauvais budget de tous les 
pays occidentaux, avec une faible 
croissance et une forte augmenta-
tion de la dette publique. Voilà de 
quoi nous inquiéter!  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 
De openbare commissievergadering wordt gesloten om 17.03 uur. 
La réunion publique de commission est levée à 17 h 03. 
 
  

 


